
VILÁO PROLETÁRJAI, BQYBBÖLJKTfiXl

VÁLLALAT DOLGOZÓINAK LAPJA

ARA: 2,30 FORINT 1987. JÚNIUS 1.XXIV. ÉVFOLYAM 11. SZÁM

A pult másik oldalán is 
becsületes emberek dolgoznak

Továbbképzés
vitatkozvaraj’jra vállalati társadalmi kereskedelmi ellenőrök éves továbbképzésére május elején, a Központ tanácstermében került sor. A négyórásra tervezett program a kezdés pillanatában módosult. A meghívott előadók: Ritter Tamásné dr., a kereskedelmi felügyelőség vezetője és két munkatársa javaslatára a hagyományos továbbképzéssel ellentétben nem előadás- sorozatot jelentett, hanem amolyan kcrekasztal-beszél-getést.A közel 40 fős kollektíva szinte minden tagja választ kapott a felvetett kérdéseire. így az előadók és a hallgatók alaposan megvitatták azt a témakört, hogy a tömény szesznél, boroknál és kávéknál miért csak a meny

A több mint háromórás „vitában” szóba kerültek még a tőkehúsok bontásának szabálytalanságai, az 
... ■ t. a árukapcsolásokkal történős^hálvsér'- ügyeskedések az üzemi konyhák ellenőrzéseinek szükségessége és lehetősé- tósan^ugyanír'képteienek, *e’ valamint az a bizalmimivel ehhez laboratóriumi ®lv\ k ogy be^sülete^lmbe- vizsgálat szükséges. A tár- ,ls becsületes embesadalmi kereskedelmi ellen- ^ek d5!lg°??atk’ ?klk u§yan- őrök a minőség érdekében u®y tévedhetnek, mint mi, ugyan refraktométeres vizs- a mindennapi munkában, gálatot végeznek, amit azon- A rendhagyónak mond- ban a hatóság nem fogad ható továbbképzéssel kap- el. Mindezen a kereskedel- csolatban Róka Sándort, a mi felügyelőség változtatni vszb politikai munkatársát nem tud, sőt az ilyen labo- kérdeztük:ratóriumi vizsgálatokra az - ... ,, _ _____„ő anyagi keretük is ala- , “ Els° Pillanatban meg- rennv leP° v°lt szamomra az ay' javaslat, hogy a „fejtágító”Többen felvetették a ci- helyett vitafórumra kerül- pők magas árát, s ezzel jön sor. Meg kell azonban szemben a kifogásolható mi- mondanom, sokkal jobban nőséget, amit igazolnak az sikerült, mint hittem volna, üzletekben levő, jogosnak Minden embernek a saját ítélt reklamációk. Mindezek problémája a legnagyobb, s ellenére a kifogások tovább- itt, ezen a fórumon min- ra is fennállnak. A keres- denki személyes gondjaira, kedelmi felügyelőség az észrevételeire kapott vá- árak képzésébe nem tud laszt, ugyanakkor az el-

kel kapcsolatos szabálysértéseket tudják ellenőrizni. Minőségellenőrzésre hatha-

beleszólni, csupán abba, hogy az engedélyezett áron történjék az értékesítés.Azt is felvetették sokan, hogy május elsején az ut-cákra kitelepült standokon tkülönböző árak voltak. Pél- lenorok azonban egy olyan dául Szalon sört 12 forint előadáson vegyenek részt,tói 24 forintig lehetett vá- ako1 k°nkrétan megtudhat vAn=tbn. 3ak, h°gysárolni, s ugyanez vonatkozott a szendvicsekre, s más nem kötöttáras termékekre. Az árkülönbségek abból adódtak — mondták az előadók —, hogy melyik ke Veress Tamás!

Ritter Tamásné dr., a kereskedelmi felügyelőség vezetője a felvetett kérdésekre válaszol.Csöndör László felvétele

reskedelmi, illetve vendéglátó egység árusította a fenti termékeket.

hangzottakból mindenki tanulhatott. Az elkövetkezendőkre nézve feltétlenül szükségesnek tartom, hogy az ez évben megválasztott társadalmi kereskedelmi el
egy-egy ellenőrzéskor mi a dolguk és milyen viselkedési normát várunk el tőlük.

A cél továbbra is
a lakáskörülmények javításaMájus közepén a vállala- pellérdi és abaligeti taná- ti párt-végrehajtóbizottság csókkal. Kiemelkedik ezek a napirendek között jelen- közül a Patacs-nyugat építést hallgatott meg a válla- tési területre kötött megál- lati lakáshelyzet alakulásé- lapodásunk, mivel itt a térről, a további lehetőségek- vek szerint 437 lakás — 220 ről. A téma előterjesztője családi ház és 217 sorház — 
Mészáros István szociális építésére lesz lehetőségünk, igazgató volt. A vállalatitestületi ülés után igazgatói szobájában kértük, hogy lapunk számára foglalja össze az elhangzottakat.— A vállalat fennállása óta — mondta Mészáros István — mindig is kiemel-ten foglalkozott a dolgozók latunk , csak akkai' tudjalakáshelyzetének javításával. Ezzel is magyarázható, hogy a VI. ötéves tervben a tervezett 900 új lakással szemben 1248 építése valósult meg. Mindez sikerült úgy, hogy 1983-tól megszűnt a munkáslakás-építés és vele együtt a lakásépítéshez, -vásárláshoz nyújtott állami támogatás. Megszűnt az a lehetőség is, hogy a bányászatban dolgozók készpénz befizetése nélkül juthassanak lakáshoz. Ráadásul a tanácstól 1985-ben rrfár nem kaptunk célcsoportos bérlakást, sőt megszűnt a többszöri bérlőjelölési lehetőség is.— Nehezítette, s nehezíti ma is a helyzetünket a közművesített telkek hiánya, a közművesítés beruházási költségeinek emelkedése és az építési árak fokozott növekedése. Röviden, a bánya- vállalatok a lakásépítések területén is egyre több nehézséggel kerülnek szembe.— Ugyanakkor a munkaerő-utánpótlás csak úgy biztosítható, ha belátható időn belül lakást is tudunk adni a felvételre kerülő dolgozóknak. A VII. ötéves tervben várhatóan 1050 személyi tulajdonú bányászlakás és további 450 lakás építésére vannak kilátásaink. Mindezeken túl, 300— 400 egyéb építkezés munkáltatói támogatásával számolunk. A VII. ötéves tervi keretszámok biztosítása érdekében közép- és rövidtávú gazdasági megállapodásokat kötöttünk a Pécs Megyei Város Tanácsával, valamint a szentlőrinci, a

Mindezeken túl a szociális igazgató beszélt még a ,.PLATS BAU”, a „RAST- RA” és a „BETONYP” technológiák meghonosításáról, illetve megvalósításáról. Szólt arról is, hogy vállamegvalósítani a VII. ötéves terv lakásépítésének célkitűzéseit, ha az illetékes tanácsoktól elfogadható áron kap építésre alkalmas, közművesített területet. Továbbá, ha a költségvetési és vállalati pénzeszközök előteremthetők lesznek. V. T.
Május 28-tól június 5-ig 
Ünnepi Könyvhét

A hagyományosan meg- pi Könyvhetet. Megnyitója rendezett Ünnepi Könyvhét június 1-jén, hétfőn 18.00 kicsit mindig tükre a ma- órakor a Pécsi Nemzeti gyár könyv, a magyar iro- Színházban lesz. Meghívottdalom állapotának. Mutatja azt az átalakulást, ami az irodalom és az olvasó kapcsolatában lejátszódik. Lehetőség nyílik ilyenkor a szerzők és az olvasók közötti személyes találkozásokra, a könyvkiadók, a terjesztők, a könyvtárak tevékenysége is reflektorfénybe kerül. A könyvhét előtti nyilatkozatok, a közönség Az Ünnepi Könyvhetet megnyitja és a találkozót vezeti Parti Nagy Lajos.panaszai, észrevételei, hogy Í5”ren?űködnak a- Pécsi --------Nemzeti Színház művészéi,sokan lemaradnak a legkeresettebb művekről, érzékeltetik, hogy szellemi életünkben valamiféle átrendeződés van. Az idei könyvhétre 74 kiadványt jelentetnek meg a különböző kiadók. Komoly munka hárul a könyvhét szervezőire, akik évről évre változatos programokat állítanak ösz- sze és próbálják az olvasót íróival megismertetni.1987. május 28.—június 5-ig rendezik meg az Unne-

Az újítási kiállítást nagy érdeklődés kísérte.
Csöndör László felvétele

Újítók és feltalálók bemutató 
kiállításának értékelése, díjazásaA Ságvári Endre Művelődési Házban lévő kiállítást Iványi István, az Országos Találmányi Hivatal

vendégek: Bertha Bulcsu József Attila- és SZOT-dí- jas író, Bertók László József Attila-díjas költő, Ma- kay Ida József Attila-díjas költő, Szakonyi Károly József Attila- és SZOT-díjas író.
a műsort Moravetz Levente rendezi.A pécsi szervezők régóta figyelnek arra is, hogy a baranyai írókat, költőket minél szélesebb körben ismerhessék meg a megyében.Az Ünnepi Könyvhét más rendezvényei: Sólyom Katalin szerkesztésében megjelenő „Sötétben nem látok aludni” című kötet bemutatása. Közreműködik: Sólyom Katalin és a Szélkiáltó együttes május 31-én, vasárnap 10.00 órai kezdettel, a Szabó István Üttörő- házban.Ismét megrendezik gyermekeknek az aszfaltrajzversenyt május 31-én, vasárnap 10.00 órától az Ybl Miklós téren.Június 3-án, a Baranya megyei Könyvtárban 15.00 órakor az MTV Pécsi Körzeti Stúdiója munkatársaival találkozhatnak az érdeklődők.Az Ünnepi Könyvhét rendezvénysorozatát a „Tiszta szívvel” irodalmi vetélkedő megyei döntője zárja, melyet a Vasutas Művelődési Házban rendeznek június 8-án 17.00 órakor.Trinn Ágota

helyettes elnöke értékelte é$ adta át az OTH I—III. helyezetteknek járó kiállítási díjat. Előadásában kitért az innovációs tevé- nység hatékonyságára és emelte, hogy sajnos inkubátor alatt működnek egyes vállalatok és hiányzik a, vezetői kockázatvállalás!Nem beszélni kell a problémákról, hanem mielőbb tenni. Az újítóknak és feltalálóknak, műszaki értel- rpiségnek meg kell adni ntinden támogatást, hogy népgazdaságunk mielőbb előbbre léphessen.A kiállításon 22 vállalat, illetve intézmény vett részt, ötvennégy téma volt, melynek közel fele találmány. Rendezőszervek voltak a Szakszervezetek Megyei Tanácsa, az OTH és a MTESZ. A zsűri 3 fődíjat és 2 kü- löndíjat határozott meg a legjobb alkotásoknak. Az OTH I. kiállítási díját és vele serleget kapott a Mecseki Szénbányák „Pulfix” porlekötő és zajcsökkentő találmányáért. A „Pulfix” et .vállalatunk is alkalmazza.A kiállítási 2. díjat a Bó- lyi Mezőgazdasági Kombinát két találmánya és egy újítása kapta, melyek a takarmányszárítás energiatakarékos megoldásait valósította meg. A 3. díjat a Pécsi Bőrgyár új bőrkezelési anyagaiért, valamint a gyárban újításból fejlesztett gépeiért kapta.Az SZMT különdíját ítélte oda a zsűri a Gyermek- kórház, a gyermekek szemvizsgálataira szolgáló készülékeiért. A díjat Neu
bauer József, az SZMT vezető titkára adta át.Az MTESZ különdíját kapta a Hőerőmű a hulladékenergia felhasználása terén elért eredményeiért, melyet 
Kovács László, vállalatunk főosztályvezetője, az MTESZ társelnöke adott át.A kiállítás, mely április 28—május 20-ig volt megtekinthető, elérte célját és kiemelkedett a Baranya megyei szakszervezeti napok eseményeiből.

Berhiday Lajos
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Sok a fórum, 
mégis kevés (?!)Lehet 4?ón vitatkozni, hogy- melyik tea a jobb, a filteres, avagy a hagyományos, de.ha igazi ínyenceket kérdezik, aligha az elsőre voksolnak. Igaz, az első .roppant praktikus, de kérdés, hogy az illatos levelek íze, zamata maradék- talítxVil érezhető-e, ha át keli hatolnia a vékony filteren ?Nemrégiben a vállalati pártbizottság egy kihelyezett ülésén a IV. sz. bányaüzemben egyebek között az üzemi demokrácia fórumainak gyakorlati működése is szóba került. Itt hangzott'pl nz a vélemény, hogy azt > az űrt, áffiit'a szakszer- ve/jeti taggyűlések hiánya teremt, valamiféleképpen pótSTni' kell. Igen ám, de mi módon? Erről kérdeztük 
Töke Gyulát, a IV. sz. bányaüzem szb-titkárát.— Az alapvető kérdés az, hogy egy háromszakos termelő üzemben megoldható-e mindez munkaidőn kívül — vélekedett az szb- titkár. — A .bizalmi rendszer bizonyította életképességét, jónéhány területen megmutatkoznak az előnyei, ugyanakkor mi úgy érezzük, kicsit nehézkes. Elsősorban azért, mert a kapcsolattartás a dolgozók és szakszervezeti tisztségviselők között többnyire áttételes. Hiányzik a közvetlen kapcsolat és-nincs olyan fórum, ahol á tisztségviselők számot tudnának adni munkájukról a dolgozók széles rétegei előtt.— Ilyen fórumot mondjuk szombatra hiába is szerveznénk. Azt hiszem, nem kell hozzá nagy fantázia elképzelni mennyien is jönnénk össze. Ugyanakkor az üzemünkben egyre inkább az a gyakorlat, hogy a legfontosabb kérdéseket a különböző testületek — a párhuzamosság elkerülése végett — együttes üléseken tárgyalják meg. Így született az az elképzelés, hogy a negyedévenként megtartott termelési tanácskozások egyikén — mivel ezeken a szakszervezeti tagság túlnyomó része jelen van — számoljunk be tevékenységünkről, dolgozóink széles köre előtt. Erre a legalkalmasabbnak az áprilisi termelési tanácskozások látszanak, hiszen addigra már körvonalazódnak az éves elképzelések, érdemben tudunk - szólni az üdülőjegyek elosztásáról, a nyereségrészesedésről, a bér- fejlesztésről. Ebben a formában közvetlenül, „kozmetikázás nélkül” jutnának el dolgozóinkhoz a visszajelzések.— Persze az üzemi demokrácia szélesítésének ez csak egyik formája. A közvetlen kapcsolat megteremtése, munkánk eredményesebbé tétele érdekében nekünk, szakszervezeti tisztségviselőknek az eddigieknél is többet kell majd járnunk az emberek közé — mondotta végezetül Tőke Gyula. Nógrádi Gábor

Interjú a KISZ MÉV bizottságának új titkárával

Felszínre hozni a tartalékot

Varjú László, a KISZ MÉV Bizottságának titkára
Varjú Lászlót — mint. azt április 15-i számunkban megírtuk — a KISZ MÉV Bizottságának titkárává választották meg. Vele beszélgetünk.
— Milyen tervekkel lép

tél be a KISZ-bizottságra a 
küldöttgyűlést követő első 
napon?— Mondhatni, ugyanolyan hittel az ifjúságban és tenniakarással az ifjúságért. Nem vagyok köny- nyű helyzetben, hisz elődeim vezetésével szép eredményeket értek el kiszese- ink. Ezt a mércét csak feljebb’ lehet tenni, lejjebb nem. Sok jó kezdeményezése volt az elmúlt években a> KISZ-bizottságnak,amit feltétlenül foly
Lezajlottak a Vöröskereszt taggyűlésekPárt Központi Bizottsága Titkárságának 1986. november 24-i határozata megállapítja: „A Magyar Vöröskereszt programjának teljesítésével fontos társadalmi szerepet tölt be: tagjainak önzetlen társadalmi munkája, segítökészségc és áldozat- vállalása révén hozzájárul egyes társadalompolitikai feladatok ellátásához és sajátos erkölcsi értékekkel gazdagítja társadalmunkat, közéleti tevékenységre nyújt lehetőséget különböző világnézetű állampolgárok számára.” Javaslatot tett ugyanakkor, hogy 198?. év végén hívják össze a Magyar Vöröskereszt VII. kongresszusát.Vállalatunk üzemeiben működő Vöröskereszt alapszervezetek április 16.—május 19. között tartották meg beszámoló és vezetőségválasztó taggyűléseiket, ahol a munkahelyi vezetőségek megvizsgálták a VI. kongresszus óta végzett munkát, meghatározták a feladatokat, elismerték a jól dolgozó aktivistákat és megválasztották az új vezetőséget, melyek egyben a vállalati küldöttértekezlet küldöttei is.A taggyűléseken vállalatunk vöröskeresztes tagságának mintegy fele vett részt. A beszámolók, a taggyűlések hangulata is tükrözte, hogy napjainkban is igen sok ember vállalkozik arra, hogy önként, önzetlenül segítsen másoknak. Vállalatunk sajátosságából adódik, hogy a helyi Vöröskereszt alapszervezetek elsősorban az egészséges életmódra való neveléssel, a káros szenvedélyek elleni propagandával, a munkahelyi környezet védelmével,

tatni, sőt bővíteni szeretnénk. Ilyen a magyarherte- lendi gyermeküdültetés. A nagyszámú érdeklődésre való tekintettel növelni szeretnénk a lehetőségeket. Már folynak a tárgyalások egy másik üdülőközponttal. Továbbra is hozzájárulunk a fiatalok letelepedéséhez. A beérkező kérelmeket a KISZ-bizottság elbírálása után elégítjük ki. Hangsúlyozni szeretném, hogy a pénzösszegek odaítélésénél elsődleges szempont a társadalmi és gazdasági munka.
— Az idei év jelmonda

ta: „Jövőnk a tét!" Szüksé
gesnek tartod, hogy még a 
vízcsapból is ezt hallja az 
ember? Aki tettre kész, az 
már tudatosította magában.— Egy jó ügyet érdemes az ország ifjúsága előtt közzé tenni, propagálni. Az év eleji kampány ezt a célt szolgálta. Most az első hónapok eredményeit, illetve kudarcait kell számbaven- nünk. Én úgy látom, sikerült felrázni, megmozgatni a vállalat fiataljait. Számos észrevételt, gondot, problémát vetettek fel, néhányat továbbítottunk a pártvezetés felé is. Eljött az idő, hogy a továbblépést szolgáló elgondolásokra reagáljunk, mik azok, amikben léptek a munkahelyek, mik azok, amik megvalósíthatatlanok és miért.— Az Alkotó Ifjúság pályázatok száma — talán a jelmondatnak köszönhetően — a tavalyi évhez képest 40 százalékkal nőtt. A tartalmas, színvonalas pályaműveket anyagiakkal is honoráltuk.

család- és ifjúságvédelmi kérdésekkel foglalkoznak. Az a vállalati sajátosság, hogy az elsősegélynyújtásra való felkészítésben is jól együttműködik a Vöröskereszt az Uzemegészségügyi szolgálat képviselőivel, a biztonságtechnikai szakemberekkel és a polgári védelem illetékeseivel.Hazai és nemzetközi akciókban való részvétellel, mint: „Az egészséges gyermekekért”, az afrikai éhezők megsegítése az SOS gyermekfalu segítése stb. azt bizonyították, megértették, hogy feladatuk az emberek egymásrautaltságának felismerése, a társadalom önsegítő közösségeinek szervezése és öntevékenységük ösztönzése, a bajban lévők megsegítésének készsége, az emberi érintkezés elősegítése. Szinte mindenütt megfogalmazódott a tagépítés és a fiatalítás igénye is.Az alapszervezetek elnöke mindenütt az üzemorvos lett, a titkárok pedig: Mészáros Endre (II. sz. bányaüzem), Kaszás Jánosné (III. sz. bányaüzem), Kukái

— Ismerve a taggyűlések 
észrevételeit — a „Jövőnk 
a tét!”-tel kapcsolatban — 
szerinted melyek a legfon
tosabb tennivalók?— A vájvégi alapszerve zeteknél elsősorban a munkaszervezést, majd a munkáért kifizetett bér összegét tették szóvá. A külszíni üzemekben ez a sorrend fordítva vetődött fel. Az érdekeltségi ős ösztönző rendszerünk tehát alapos áttekintést igényel.— A mai gazdasági helyzetben a fiatalok nem sajnálják az időt és energiát jövedelmük kiegészítésére. Szeretnénk minél több megrendelőt találni szerződéses munkára, lehetőséget adva ezzel a fiatalok anyagi helyzetének javítására.

— Az üzemi titkárok 
közt, valamint a KISZ MÉV 
Bizottságban személyi vál
tozások történtek. Milyen 
tartalmi és módszerbeli vál
tozásokat tervez az új fel
állású KISZ-bizottság?— Gyakoribb vendégek szeretnénk lenni az üzemekben, közvetlenebb kapcsolatba kerülni az alapszervezetekkel. Az apparátus nagyon fontos feladata a koordináláson kívül, a fiatalokat foglalkoztató kérdések továbbvitele, megválaszolása.— A mi ifjúsági szervezetünkben van még tartalék, ha választóink és támogatóink segítik munkánkat, mi minden erőnkkel azon leszünk, hogy működésbe hozzuk mindezt közös boldogulásunkra.Helstáb JudithCsöndör László felvétele

Lászlóné (IV. sz. bányaüzem), Hambalkó Jánosné (ÉDÜ), Szána Istvánná (Kutató-mélyfúró üzem), Baranyai Lajosné (Szolgáltató üzem), dr. Hánzli Jánosné (Kutató-fejlesztő üzem), Wágnerné Klausz Edit (Központ), Pálfi Józsefné (Anyag- és áruforgalmi főosztály). Kablár János
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Kiemelkedő propaganda- 
munkáért Lenin Emlékplakett 

Lelkes IstvánAmikor 1958-ban, frissen végzett vegyipari technikusként a vállalathoz került, az akkori Ércdúsító üzemnek (illetve jogelődjének) csupán 15 dolgozója volt. Az azóta hatalmassá terebélyesedett üzemnek ma ő a tervcsoport vezetője.— Tulajdonképpen már közvetlenül a technikum elvégzése után szerettem volna továbbtanulni, de ezt a szüleim anyagi helyzete nem tette lehetővé — emlékezik vissza Lelkes Ist
ván. — Az akkori „kishid- róban” az urán analitikai módszereinek kidolgozásán tevékenykedtem és bizony büszke voltam rá, hogy 1961-ben egy analitikai konferencián egyszerű technikus létemre előadást tarthattam e témában az ország legtekintélyesebb szakemberei előtt.Később analitikus technikus, majd laborvezető-helyettes lett. Közben 1968- ban levelező tagozaton diplomát szerzett a Veszprémi Vegyipari Egyetemen. 1970- től tizennégy éven át a 3-as üzemegység végtermék üzemrészének a vezetője. A tanulást később sem hagyta abba, elvégezte a Marxizmus—Leninizmus EstiEgyetem szakosítóját, majd szakmérnöki diplomát szerzett.Amikor a közelmúltban Lenin Plakettel tüntették ki, azt a csaknem húszéves társadalmi tevékenységet ismerték el, amit propagandistaként, majd vezető propagandistaként fejtett ki.— Világéletemben vonzódtam a politika, a gazdaság és a pedagógia iránt — vallja —, így aztán nagyon örültem, amikor az egyetem elvégzése után politikai oktatások, vitakörök vezetését
Bizalmiak, főbizalmiak 
találkozójaA Megyei Szakszervezeti Napok keretén belül került sör május elején a Ságvári Endre Művelődési Házban a bizalmiak, főbizalmiak találkozójára. A megye több területéről, mintegy 150 tisztségviselő jött el a találkozóra, melyen Bödö 
László, az SZMT titkára is megjelent.

Gyulai Sándor, a vszb titkára vitaindítójában beszélt a bizalmiak, főbizalmiak szerepéről, feladat- és hatáskörükről, az ebből jelentkező ellentmondásokról. Például arról, hogy a testületi üléseken milyen véleményt képviseljen a bizalmi? A saját csoportjáét, részlegéét, üzemét? De mi történik akkor, ha a testületi ülésen történik módosítás a javaslaton?A továbbiakban szólt az információáramlás szükségességéről, arról, hogy kellő tájékozottsággal rendelkeznek-e a bizalmiak, főbizalmiak, s hogy sikerül-e őket felkészíteni a mindennapi feladatokra? Kapnak-e a tisztségviselők kellő védelmet munkavégzésük során?A vitában résztvevők elmondták, milyen nehéz a bizalmiak tevékenysége.Egyrészt a tagság alulról

bízták rám. Kevés dolog szerzett akkora örömet, mint amikor Józsi bácsi, az egyszerű munkásember, akinek soha a szavát sem lehetett hallani, a foglalkozásokon elmondta a véleményét, néha még vitába is szállt az igazáért. Sikerélményt éreztem, amikor egy-egy foglalkozást a nagyfokú aktivitás miatt azért kellett félbeszakítani, hogy elérjük az utolsó autóbuszt. Nosztalgiával gondolok visz- sza ezekre az időkre, no nemcsak azért, mert akkor fiatalabb voltam, hanem mert a kapcsolatom az emberekkel sokkal élőbb, közvetlenebb volt. Igaz, ma mint vezető propagandista, sokkal több információhoz hozzájuthatok, nagy emberek, kiváló előadók szájából hallok fontos dolgokat, de mégis visszasírom azt. amikor még egyszerű propagandistaként tevékenykedtem. N. G.Csöndör László felvétele

jövő nyomásának, másrészt a felülről elvárt magatartásnak kell eleget tenni. Volt aki arról szólt, hogy tökéletes érdekvédelmet, amelyik a teljes szakszervezeti tagságnak megfelel, lehetetlen megteremteni. Arra kell törekedni, hogy a döntő többség érdekének feleljen meg az adott intézkedés.A résztvevők közül többen bírálták a tájékoztatás milyenségét. A kormány és a SZOT között folyó megbeszélésekről több információt kérnek a bizalmiak. hogy megtudják, mi a szakszervezet álláspontja egy-egy témában. Többen felhozták példaként, hogy a SZOT kongresszuson is elhangzott a készülő nyugdíj- rendeletet társadalmi vitára bocsátják, de ennek még a csírái sem tapasztalhatók.összegezve az elhangzottakat, fontosnak tartották a résztvevők az információ növelését, ami nem csoda, hiszen a hatalom egyik fő eleme, márpedig a szak- szervezetek a hatalom részesei. A találkozó nyílt vitájában a jó szándék, az útkeresés, a szakszervezet tekintélyének féltése érződött. V. T.
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Nemzetközi Munkaverseny élenjáró brigádja

Képünkön Böngyik Péter, a dr. Münnich Ferenc szocialista brigád brigádvezetője veszi át a kitüntetést Tóka Jenő vezérigazgatótól. Csöndör László felvétele
Dr. Münnich Ferenc 
szocialista brigád

A 61 -es majd megmutatja

A csapat a fúrás kezdése előtt. A képen balról jobbra Fleisch László szakvezető vájár, Schlitt András csillés és Hajas Ferenc csapatvezető vájár láthatók.Bálint Jenő felvétele
Az Ércdúsító üzemben dolgozó dr. Münnich Ferenc szocialista brigád tevékenysége alapján a Nemzetközi Munkaverseny élenjáró brigádja kitüntetésben részesült.A 20 éve alakult brigád karbantartó és fejlesztő tevékenységet végez, amely kiterjed az egész vegyi üzemegységre az érc feltárásától az exportképes termék becsomagolásáig. Megalakulása óta egyenletesen fejlődik, ennek eredményeként egységes kollektívává vált. A jelentős munkasikereken túl a brigád arra is jó példát adott, hogy hogyan kell igazi tartalommal megtölteni a szocialista módon élni és tanulni vállalásokat. Munkájuk színvonalát mutatja, hogy a berendezések, üzemidők kihasználása 97—98 százalék. Ezt

Állandó megújulásban a 2l-es

Az elődökhöz méltó eredményNem csak a IV. sz. bányaüzem életében, a MÉV életében is jelentős szerepet töltött be a Ho Si Minh, ismertebb nevén, a 21-es csapat. A valamikori gyors- vágathajtó csapat készítette a legjelentősebb beruházó, feltáró vágatokat. Ezeken a vágatokon a csúcsok javításával lett ismert szakmailag a csapat. Az elődök — 
Tancsa József, Hadnagy Jó
zsef, Bozó Dezső, Király 
Imre, Rácz Imre — tették olyan ismertté a csapatot, hogy eredményeik alapján Állami díjban részesültek. A régi csapattagok közül csak Forral András dolgozik, ő a csapat vezetője.

— Mióta dolgozol a csa
paton, mennyi a csapat át
lagéletkora?— Én tíz éve dolgozom a csapaton, átlagéletkorunk 27 év körül van.

— A fiatalok közül min
denki ismeri az alapítókat?— Szakmailag biztosan nem, hiszen én sem dolgoztam már az alapító tagokkal. A régi brigádnaplót forgatva is, de emberileg is

úgy érték el, hogy tevékenységük az ésszerűsítéstől a tervezésen át a beruházásig terjed. A brigád vallja, hogy kimagasló gazdasági eredményeket csak igazán jó brigádközösséggel lehet elérni. A szocialista közösséggé szerveződés folyamatában vannak jól megfigyelhető csomópontok, melyek körül tartalmas vállalások és eredmények születtek. A csertői gyermekotthon patronálása kiterjed az intézmény műszaki állagának fenntartását segítő tevékenységtől a gyermekekkel való törődésig. Folyamatos és bensőséges kapcsolatot alakítottak ki névadójuk özvegyével, 1978- ban kezdeményezői voltak a baráti kör megalakításának, 1985-ben a vállalat és az üzem hatékony támogatásával országos találkozót

merve, igazán büszkék lehetünk elődeinkre.
— 1986. évi teljesítmény

ért a MÉV Kiváló brigádja 
elismerésben részesültetek. 
Jó brigád a 21-es?— A szakmai téren elért eredmény mindenképpen jónak mondható, hiszen 1986-ban átlag 100 méter vágatot hajtottunk havonta. Az l-es és a 4/b szinteken olyan vágatokat alakítottunk ki, melyek az érctermelés szempontjából döntők voltak, az üzem éves tervteljesítésében. Ahhoz, hogy jó legyen a csapat, nemcsak a szakmai eredmények, hanem az emberi kapcsolatok szorosabbá tétele is lényeges, ezen a téren is jó úton haladunk.

— Ez miben nyilvánul 
meg?— Korban nincs lényeges különbség köztünk, ebből eredően az élet különböző problémái hasonlóak, ebben számíthatunk egymás segítségére. Jó baráti kapcsolatot alakítottunk ki, rendszeres az évi két alkalommal rendezett családi es

szerveztek. A centenáriumi szervező bizottság elnökének Beke Józsefet kérték fel, aki 1983-ig aktív tagja volt a brigádnak és nyugdíjasként is részt vesz a brigád munkájában. A szovjet elvtársakkal kialakított kapcsolat természetes következménye, hogy a jól működő üzemi MSZBT csoport munkájában a brigádtagok is részt vesznek. A brigád folyamatos, magasszintű tevékenységével bizonyította azt, hogy képes mindig megújulni és a fiatalokat csatasorba állítani. Ügy érzik, hogy e kitüntetés a brigád életében megadhatja azt a lépést, amely a magasabb kitüntetések elérése érdekében még hatékonyabb, színvonalasabb munkára ösztönöz.Horváth József

A nagymultú 21-es megfiatalodva. Pirák Zoltán felvételetünk. Több programot szerveztünk családtagjaink bevonásával.
— Milyen létszámú a 

csapat? Az új dolgozók ho
gyan illeszkednek be a csa
pat életébe?— Három műszakban dolgozunk, létszámunk 18 fő. 1986-ban négy új dolgozó került hozzánk. A csapat átszerveződése 1984—

Az 1986-os évben a VIII., a X., a XI. és a XII.szinten az aknarakodók, rendezők kibajtását pontosabban kiképzését végezte a csapat. Nehéz, szinte teljes egészében kézi munka volt ez, csupán egy rakodógéppel lehetett ott dolgozni. A fűróko- csi egyszerűen nem fért el. Az ilyen nagy szakértelmet igénylő feladatok hosszadalmasak, idegileg és fizikailag is igénybe veszik az embert. A 61-es csapat most a XI. szint É-i rendező és a K2 szállítóvágat elágazásának kiképzésén dolgozik. Pár hónap esupán, s a csapat végre — megkapva a XI. szintet — vágathajtással foglalkozhat. Az olyannyira várt igazi vágathajtó munkára nagyon készül a csapat. Az új csapatvezető is erre várva készíti terveit.Nagyjából ezeket mesélte az V. sz. bányaüzemben még a leszállás előtt Berecz 
István körletvezető-helyet- tes a Cl-es csapatról.Lent a szinten — ami ma még pár száz méter csupán — csak a csapat három embere található. Hajas Fe
renc csapatvezető — leállítva a fúrókocsit — arra a kérdésre, hogy milyennek tartja a 61-est, a következőket mondja:— Nem rossz képességű

1985-ben kezdődött, azóta minden hozzánk kerülő új dolgozó a munkáján kívül csak akkor maradhat nálunk, ha emberi kifogások nem merülnek fel ellene, no persze igazolatlan hiányzás sem lehet.
— Tíz év alatt, mióta ide 

kerültél, mennyit változott 
technikailag a munkavégzé
setek?

emberekből áll össze ez a csapat. Hiszem, hogyha végérvényesen vágatot hajtunk majd, meglesz havonta a száz méter. Egy háromszakos csapat képes erre még akkor is, ha pár lövés netán kimaradna. Sok idő megy most el az aprólékos munkákkal, s így kevesebb idő jut a pénzkeresetre. Azért így is 700 forint felett keresünk műszakonként, tehát nem nagy a baj. Csakhát sok még a hátráltató körülmény ...

— Szinte ugyanazokkal a gépekkel dolgozunk, fúrókocsi, két rakodógép.
— Mik a tervetek?— A ránk bízott gazdasági feladtaink elvégzése mellett a jelenlegi kollektívát úgy szeretnénk összekovácsolni, hogy minden szempontból méltó legyen az elődökhöz. Tóth János

— ... ami sokszor elveszi az ember kedvét — fejezi be a mondatot Fleischer 
László szakvezető vájár, majd így folytatja. — Jó képességű csapat a miénk, semmivel sem gyengébb, mint a többi. A munkavégzéshez a feltételek nem egyformák. Több mint egy évig olyan munkát végeztünk, amit nem teljesítmény alapján, hanem átlagbérrel fizettek. Amíg a többiek 900 —1000 forintot kerestek, mi nehezebb munkával 600 körül. Süket egy meló volt az, ma sem sokkal jobb és ezért is várjuk mar az igazi vágathajtómunkát.— Már csak azért is, mert az a legszebb bányamunka — kapcsolódik a beszélgetésbe Schlitt András vasútépítő. — Jó egy hete, amolyan tartalék emberként több csapaton dolgoztam már egy-két napot. Mostvégzem a vájártanfolyamot, s utána szeretnék vágathajtó csapatra kerülni. Egyelőre nincs üresedés sehol, pedig többen várunk arra itt az üzemben, hogy csapatra kerülhessünk. A vájárpapír remélem segít abban, hogy vágathajtó lehessek. Jó lenne ezen a csapaton dolgozni, szívesen itt maradnék, de nincsen üresedés.Ahogy mondani szokták, most jól együtt van a csapat, ha az akarat továbbra is megmarad, s a vágathajtásban kiteljesedik, a középszerűségből könnyű lesz a felemelkedés. Már csak azért is, mert a korábbiakban volt arra példa — még Bakonyán —, hogy az éves értékeléskor a Gl-es volt a legjobb vágathajtó csapat. Most úgy tartják — bár nincsenek dobogóközeiben, s már nincsenek a csapaton Benhardt Péter és Ne
mes József hajdan volt húzóemberek —, de képesek arra, hogy igazi jó csapat legyenek. Veress T.
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Az új otthonra várva

Beszélgetés Bártfai Lászlóval
az információkban felvetett kérdésekre

1. A II. sz. bányaüzem dolgo
zói a következő problémákra 
kérnek választ: A Berze Nagy 
János utcai óvodából nem le
het elvinni a beteg gyerek ebéd
jét, pedig be van fizetve. Más 
óvodákban ez lehetséges. — 
Többen szóvá tették, hogy a 
Bakonya—petőci elágazásban 
levő vaskorlát, csúszós útvi
szonyok esetén, veszélyes a 
gépkocsival közlekedők számá
ra. Kérik a korlát leszerelését.A kérdésre Szentpáliné 
Horváth Mária, az Övódák egységes szervezetének a vezetője és Bánik. Jenő, a Szolgáltató üzem üzemigazgatója válaszoltak.SZENTPÁLINÉ HORVÁTH MÁRIA: — A KÖJÁL rendeletileg megtiltotta az óvodákból az étel el- hordását. Ártól mégis megteszik, ott az óvoda vezetője saját felelősségére engedélyezi.BÁNIK JENŐ: — A korlátot a KPM Közúti Igazgatósága szereltette fel, mert közlekedésbiztonság miatt szükség van rá. Ez azt jelenti, hogy leszerelni nem lehet.

2. A IV. sz. bányaüzem Kert
városban lakó dolgozói az aláb
biakat kérdezik: A Sarohin tá
bornok út és Ilku Pál utca ke
leti oldalán a még hiányzó 20 
—30 méter járdát mikor csi
nálják meg? — Ugyanazon az 
oldalon lesz-e még ebben az 
évben tereprendezés és parko
sítás?A kérdésekre dr. Somjai 
Csaba, a Városi Tanács építési és közlekedési osztály vezetője, Muck József, a Kertészeti és Parképítő Vállalat főépítésvezetője válaszoltak.DR. SOMFAI CSABA: — A hiányzó járdaszakaszt még az ősz beállta előtt megcsináltatjuk.MUCK JÓZSEF: — A tereprendezést, játszótér-kialakítást a nyár folyamán
A Bányász Képzőművészeti
Műhely sikereA Ságvári Endre Művelődési Házban közel 25 éve működik sikeresen a képző- művészeti csoport. 1985-ig 
Horváth Olivér festőművész főiskolai tanár vezette. Akkor támadt a gondolat, hogy a József Attila Művelődési Házban 1971 óta szintén szép eredményeket produkáló, hasonló profilú szakkörrel — amelyet dr. Pan
dúr József főiskolai docens vezetett — egyesüljenek. A fúzió 1985-ben létrejött és azóta Bányász Képzőművészeti Műhely néven működik négy szakcsoporttal(festő-rajzoló, tűzzománc képeket készítő, grafikával foglalkozó és szövő szakcsoport). A 30 tagú kört négy művésztanár oktatja, munkájukat dr. Pandúr József fogja össze.Céljuk az, hogy a műhelymunkák végzése közben alapos szakmai ismereteket szerezzenek, kialakítsák vizuális fogékonyságukat, alkalmassá tegyék önmagukat képzőművészeti alkotások befogadására, fejlesszék kritikai érzéküket saját és mások műveinek bírálása révén.Szakmai fejlődésük elősegítésére a hetenkénti rendszeres foglalkozásokon túl, a múlt évben alkotó tábort szerveztünk számukra a IV. sz. bányaüzem ma- gyarhertelendi üdülőjében. Az idei nyáron a Mecseki Szénbányák orfűi üdülője lesz az alkotótáboruk színhelye.

elvégezzük, a füvesítést pedig ősszel.
3. Az Ércdúsító üzem dolgo

zói azt kérik, hogy az üzemük 
elöl 14.40 órakor induló k t 
csuklós busz közül az egyik ne 
kanyarodjon be a szociális ott
hon felé, hanem a 39-es dan
dár út—dr. Veress Endre út— 
Mártírok útja után egyenesen 
menjen a Főpályaudvar felé, 
így az utazók időt, a Volán pe
dig üzemanyagot takaríthatna 
meg. — Jó lenne, ha munka
szüneti napokon az 1-es, 3-as, 
G-os, 7-es, 2-es, 4-es és a me
cseki járatokat sűrítenék, mert 
nagy a zsúfoltság és sok a vá
rakozási idő. — A Szölöskert 
vendéglő nyugati oldalánál fel
vezető utat egy lépcsősor köti 
össze az Asztalos János úttal. 
Ez a lépcsősor igen rossz ál
lapotban van, kérik a megja
vítását, mert balesetveszélyes. 
— A Kertvárosban lakók pana
szolják, hogy a Laki István ut
ca -és a Bajcsy—Zsilinszky lak
tanya közötti területről már egy 
éve levonultak az építők, de a 
sok szemét, amit otthagvtak, 
még mindig ott van, hordja a 
szél a lakások elé.A kérelemre dr. Kiss Ele
mér, a Pannon Volán üzemigazgatója, dr. Somfai Csa
ba, a Városi Tanács építési és közlekedési osztály vezetője és Pfeffer Elemér, a Köztisztasági és Útkarbantartó Vállalat igazgatója válaszoltak.DR. KISS ELEMÉR: — A menetrendben kijelölt útvonalon nem változtatunk, mert a gépkocsivezetőknél, de előbb-utóbb az utasoknál is zavart okozhatna.— Nevezett járatokat nem tudjuk sűríteni, mert a járatsűrítési lehetőségeinket a munkásjáratoknál mind felhasználtuk.DR. SOMFAI CSABA: — A lépcsősort még ebben az évben megcsináltatjuk.PFEFFER ELEMÉR: — Nevezett területet rövid időn belül megtisztítjuk a szeméttől és rendbe tesszük.Gácsi Mátyás

Tevékenységüket kiállításokon dokumentálják. 1985-ben a Baranya bemutatkozik című kiállításon, Budapesten Nívódíjat kaptak. Az idei évben rendezett amatőr képzőművészeti megyei kiállításról 11 alkotó 14 munkája jutott el az országos kiállításra. Munkásságuk legfrisebb elismeréseként a napokban kapták meg a KISZ Központi Bizottsága 20 000 forintos amatőr művészeti ösztöndíját. Dezső Attila
Árleszállítások, területbövítes

A város, sőt még a megye 
áruellátásában is kulcspozíciót 
tölt be a Konzum Aruház. Bi
zonyíték erre egy számadat: 
tavalyi évben több mint I mil
liárd 400 millió forint forgal
mat bonyolítottak le. A folya
matos áruellátásnak, a vásárlá
si körülmények javításának 
nap mint nap tanúi lehetünk. 
A jól szervezett munkának kö
szönhetően nem kell végellát- 
hatatlan sorokat állni tíz deka 
sajtért az ABC-ben. Az éjjeli 
műszak ugyanis előre csoma
golja a külföldiek körében 
igen népszerű élelmiszerfélesé
geket.

— Mennyire jelentenek kon
kurenciát az áruháznak a sorra 
nyíló ABC-k? — kérdeztük 
Agel Ödönt, a Konzum Aruház 
Szövetkezeti Közös Vállalat ke
reskedelmi igazgatóját.

— Áruházunkban naponta át
lagosan 25—2G ezer vevő for
dul meg — akiknek legalább a 
fele élelmiszervásárlás céljáb 
A lakóterületeket ellátó ABC-k 
kiegészítik munkánkat — ami 
jó és szükséges —, de ezzel 
nem veszítjük el törzsvásárló
inkat.

— Tizenkilenc éve jöttem a II. sz. bányaüzembe dolgozni. Tíz évet dolgoztam vájvégen vájárként, mikor üzemi balesetet szenvedtem. Gyógyulásom után ismerőseim, barátaim, a hosszú éveken át megszokott társaság hiánya erős volt bennem, így továbbra is az üzemnél maradtam.
— Jelenleg mekkora la

kásban laktok?
— A Páfrány utcában, másfél szobás tanácsi lakásban.
— Hány gyermeketek 

van?— Három. Melinda már iskolás, 8 éves múlott, Anita 4 éves, a legkisebb Aijett, ő augusztusban lesz 2 éves.
— Képzelem, hogy ilyen 

kis lakásban 5 fővel milyen 
nehéz lehetett.— Érthető a nagy öröm, hogy háromszobás, erkélyes lakást kapunk az üzemtől.
Zinnowitztól a Paag-szigetig

Kellemes pihenést!Itt a nyár és ahogy ez ilyenkor szokásos, a legtöbben — kimenekülve a városok betonrengetegéből — hegyek közt vagy vízparton keresnek felüdülést, pihenési lehetőséget.Vállalatunk ez évben is több száz dolgozónknak biztosítja, hogy családjával kellemes, pihentető napokat, heteket tölthessen valamilyen üdülőhelyen.Igen széles a skála, hiszen a Balti-tenger hűs hullámaitól Szász-Svájc és a Tátra fenyveserdejein keresztül egészen az adriai nap perzselő sugaraiig bő választási lehetőség nyílott dolgozóink előtt.Bizonyára kellemes emlékekkel gazdagodva térnek majd haza azok, akik az NDK-ban nyaralnak. Zinnowitzba és Berga-Els- terbe egy-egy, Qberwiesen- thalba három csoport utazik majd és a magas színvonalú ellátás, no meg a kényelmes elhelyezés erre a legfőbb biztosíték.Tovább bővült a csehszlovákiai csereüdültetés. Idán ugyanis Medlov és Tátra- lomnic mellett Harrakovba is indítanak egy csoportot. Ez utóbbi is hegyvidéki üdülőhely és komfortosabb, mint az előző kettő.Rövidesen, június másodikén nyitnak a vállalat
— A fogyasztás rétegenkénti 

differenciálódásának hogyan 
tesz eleget az áruház?

— Üzletpolitikánk alapelve: 
elsődleges a tömegigények 
kielégítése. Többségében nagy 
szériában gyártott termékeket 
forgalmazunk. Aki egyedi, ex
kluzív darabot szeretne, azt a 
szaküzletekben vagy a buti
kokban megtalálja. Stratégián
kon némiképp változtattunk. 
Az S-modell üzlet, valamint a 
Parfüméria az átlagon felüli 
igényekkel rendelkezőket vár
ja. A kispénzűeknek is a ked
vében járunk — mindig vannak 
a polcokon olcsó vagy ideig
lenesen leértékelt áruféleségek. 
Gyorsan kedveltté vált a Kon
zum hitelvásárlási lehetőség, 
melyre kevés példa van az or
szágban.

— Miért szüntették meg a le
értékelt áruk gyűjtőhelyét, a 
Diskont-ot?

— Ez átmeneti vállalkozás 
volt. Az áruleszállításokat ez
zel nem szüntettük meg, csu
pán visszahelyeztük a megfele
lő osztályokra. Jelenleg alkat
részeket árusítunk az alagsor
ban, de ez sem végleges. A

Már a szerződést is megkötöttük.— Leendő otthonotokat 
felkerestétek-e már?— Természetesen. A család apraja-nagyja megnézte és nagyon boldogok vagyunk tele tervekkel, vágyakkal, elképzelésekkel. A gyermekek szinte újjongtak. mikor meglátták birodalmukat. Már elosztottuk a három szobát, mégpedig úgy, hogy az iskolás kislánynak tudjuk biztosítani a tanuláshoz szükséges külön szobát, így a csendet, nyugalmat is. A két kisebb pedig a másik szobát uralja, nekünk marad a harmadik.Vágyaik a teljes belső berendezést illetően természetesen nem fognak holnapra megvalósulni, mert az édesanya gyesen van, míg a kisebbik leányka fel nem cseperedik óvodássá. Mind

balatoni üdülői. Mindkét helyen lassan befejeződnek a festési, felújítási munkálatok és a korábbinál is jobb körülmények között fogadhatják a hét turnus vendégeit. Pontosabban Ba- latonmária-fürdőn csak hat turnus lesz, hiszen június 17-től 30-ig ismét a nagy- családosok gyermekei veszik majd birtokukba az üdülőt.Július elsején nyit a dolgozóink körében igen népszerű kemping, amelyet egyszerre kétszázan vehetnek igénybe. Bizonyára sokan megkedvelik majd a tavaly felállított, jól felszerelt komfortos lakósátrakat, amelyeket egy-két napra, de akár hosszabb időre is igényelhetnek dolgozóink az üzemi üdülési felelősöknél.Három csoporttal 130-an utazhatnak majd az Adriára vállalati szervezésben. Bár a költségek itt jóval magasabbak, nem valószínű, hogy ezeket az utakat le kell majd mondani az érdeklődés hiányában.Tovább szépültek, gyarapodtak vállalatunk pihenő- telepei Orfűn és Mohácson éppúgy, mint Magyarherte- lenden. Pihenésre, kikapcsolódásra tehát megvan a lehetőség, most már csak egy dolog szükségeltetik: a jó idő. Nógrádi G.
vállalat milliókat költ azért, 
hogy a hozzánk betérők ké
nyelmes, kulturált körülmények 
között vásárolhassanak. Leg
utóbb az I. és II. emeleten fel
számoltuk a raktárak mögött 
személyzeti öltözőket, s ezek 
helyén oldjuk meg a raktáro
zást. Az így nyert négyzetmé
terekkel bővíteni tudjuk az el
adóteret. Az I. emeleten kon
fekciót árusítunk majd — szőr
me, bőr —, a II. emeleten vég
legesítjük az alkatrész osztályt. 
A szőnyegek és műanyagpad
lók választékát letelepítjük az 
alagsorba.

A Konzum nem ölbe tett kéz
zel várja a vásárlókat. Az ide
iglenes kitelepüléseikkel a já
rókelők elé mennek. Megállító
táblák, divatbemutatók, újság- 
hirdetések útján informálják a 
lakosságot kínálataikról, ak
cióikról. Mindezek hallatán, no 
meg a tapasztalataink alapján 
szívből gratulálunk a Konzum 
Aruház Szövetkezeti Közös Vál
lalatnak az Elismerő oklevél
hez, melyet május 8-án ünne- 
néiyes termelési tanácskozás 
keretében vett át dr. Biró 
László igazgató. Ilelstáb J.

A Bártfai család. S.-né Forr Anikó felvételeRetten nagyon fontosnak lemondani, egyelőre a gyer- tartják, hogy az édesanya mellekért!három kisgyermekével tölt- , ..Az ,}H Járásnak én is ve- , , luk örülök es tisztelettelhesse a visszalevo kévés gondolok arra, hogy sze- időt, ami már soha nem fog rény körülmények között is visszatérni, gondtalanul képesek a gyermekvállalás örülhessen gyermekei fejlő- örömei elé nézni, vállalni désének. azt minden nehézségével— így vagyunk képesek együtt is. csak az anyagi jobblétről Szarka Tiborné
Még egyszer az irányjáratokrólLapunk május 1-i számában tájékoztattuk olvasóinkat az április 1-je óta közlekedő két kertvárosi irányjáratról. Röviden, a lényeget megragadva Bor- 
bús Béláné, a munkásellátási osztály előadója nyilatkozott e két járat indításának körülményeiről, a lehetőségekről, s igény esetén egy harmadik járat beállításáról is.Április hónap folyamán szerkesztőségünkbe sok olyan észrevétel futott be, amelyek a várakozással ellentétben nem elismerő szavakat, hanem bíráló megjegyzéseket tartalmaztak. A három bányaüzem közül — minden különösebb ok nélkül — a III. sz. bányaüzemben érdeklődtünk az irányjáratokról.— Az irányjáratok beindítását — mondta Labancz 
Ferenc villamos csoportvezető — első perctől kezdve fél megoldásnak tartottuk. Az igazi az lett volna, ha ez a két kertvárosi irányjárat egyenesen a bányaüzemekbe szállította volna a dolgozókat. Azt tudom, hogy három bányaüzemről lévén szó, ez nem kettő, hanem hat járat indítását jelentené. Ezt a járatmennyiséget Kertváros közlekedése feltehetően még elbírta volna. Meglátásom szerint, tehát szó sincs arról, hogy a vállalat által közlekedtetett 186 járatot Kertvárosba kellene vinni.— A félmegoldáson túl április hónapban nekünk, kiszolgálóknak, problémát jelentett az is, hogy egykét kivételtől eltekintve a Tüzér utcai szociális otthonnál a kertvárosi irányjáratot nem várta be a

Művelődjünk,
szórakozzunk!

A Ságvári Endre 
Művelődési Ház 
júniusi programjából 
Rendezvények

14.00 órakor: iskolamozi.
18.00 órakor: Az Aalen- 

iralfingeni Bányász Fu- 
ickar (NSZK) fogadása a 
íődési házban.

8.00 órakor: Vendegzene- 
úrándulása. 18.00 órakor: 
idégzenekar hangversenye 
’kányi szabadtéri szinpa-

10.00 órakor: A vendég- 
r.•« -pz-,11111 cn menetzené-

4.55-kor induló üzemi járat.— Május hónapban — vette át a szót Végh Walter akkumulátor-kezelő — szerencsére már más a kép. Az üzemi busz bevárja az irányjáratot, s ha ez a későbbiekben is így marad, ha félmegoldásként is, de sokat segít rajtunk, kertvárosiakon. Az április hónapban tapasztaltak miatt sokan még ma is inkább a városi végállomásra utaznak, ott szállnak fel az üzemi buszra.— Én ugyan nem vagyok kertvárosi lakos — folytatta a gondolatsort Schmidt 
János, a gépészet főbizalmija —, de sokan megkerestek az irányjárat miatt. Az elhangzott véleményeket a következőképpen ösz- szegezhetném: Végső megoldásként továbbra is azt szeretnék a dolgozók, ha Kertvárosból egyenest a üzembe szállítaná őket az autóbusz. Nem értik, hogy miért nincs arra mód, hogy a végállomásról induló négy üzemi járat közül egy Kertváros érintésével menne az üzembe. Dolgozóink közül többen számításokat is végeztek, s ők úgy látják, hogy a vállalatnak ez nem jelentene többletkiadást. Én nem tudom, hogy ez így van-e, de azt igen, hogy most van négy üzemi járatunk, s egy kertvárosi irányjáratunk.— Hangsúlyozni szeretném, hogy amiket mi elmondtunk, azok az első irányjáratra, az úgynevezett kiszolgáló járatra vonatkoznak. V. T.
vei a Széchenyi térről a Dóm 
térre. 11.00 órakor: Szabadtéri 
hangverseny a Dóm téren.

8- án 19.00 órakor: A vendég
zenekar hangversenye a szín
házteremben.

9- én 8.00 órakor: A vendégze- 
nekar zenés búcsúztatása a 
Ságvári Endre Művelődési Ház
ban.
Pécsi Nyitott Színpad

9-én 9.00 órakor: Fordított 
esztendő.
Ságvári Mozi

G-án 16.00 és 18.00 órakor: 
Vakvilágban.

?-én 16.00 és 18.00 órakor: 
Poseidon katasztrófa.
^15-én 10.00 órakor: Gésa I.—

Á mozielőadások június 15-től 
szeptember 6-ig hétfői és ked
di napokon lesznek!
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Az újítások jelentős gazdasági eredményt hoznak Fiatal műszakiak
A vállalatnál 1985-höz képest 1986-ban 34 százalékkal nőtt a hasznosított újítások száma, ugyanakkor 78 százalékkal növekedett a gazdasági eredmény. Más számmal kimutatva, ez azt jelenti, hogy a 100 főre jutó hasznosított újítások száma 1,96 darab. Az üzemek közötti újítási versenyben az Ércdúsító üzem diadalmaskodott. Ott 100 főre 4,05 darab hasznosított újítás jut, míg a fejlődés 40 százalékos az előző évhez képest. Bár nem csak az Ércdúsító üzemre jellemző, de tény, hogy a fizikai és műszaki dolgozók egyaránt és aktívan részt vettek a versenyben. Az újítómozgalomban való aktivitásukat fémjelzi az is, hogy más vállalattal közös találmányt is bevezettek. Az Ércdúsító üzemben az elmúlt évek tapasztalata alapján kijelenthető, hogy szinte minden benyújtott és elfogadott újítást hasznosítanak. Az igazsághoz tartozik az is, hogy az újítások nagyobb része közepes jelentőségű, de ugyanígy az is, hogy az újítók nagyobb száma fizikai dolgozó. A fentiekkel kapcsolatban az alábbiakat kérdeztük Ilornyák Lőrinctől, az üzem főmérnökétől.
— Az elért eredmények alap

ján hogyan látja az üzemben 
folyó újítómunkát, valamint 
azt, hogy a műszakiak miként 
segítik a fizikai dolgozókat?

— Dolgozóink alkotóan rea
gálnak az üzemi feladatokra, a 
munkavégzés nehézségeire. A

Kiváló Ifjú Szakemberek 
Stengl Attila

Stengi Attila a fémfelszóró berendezéssel.Csöndör László felvételeNem tudom, készült-e valaha olyan számítás, hogy az Alkotó Ifjúság pályázatok mekkora hasznot hoztak vállalatunknak, de valószínű, nem jelentéktelen összegről van szó.örvendetes, hogy ifjú szakembereink egyre több és egyre színvonalasabb pálymunkákat nyújtanak be.
Stengi Attila, a Szolgáltató üzem műszaki csoportjának ifjú gépészmérnöke hat év alatt — mióta a vállalatunknál dolgozik — jónéhány pályamunkával bizonyította ezt. Tavaly például kettőt adott be.— Az egyik a fémfelszó- rással kapcsolatos — magyarázza Stengi Attila. — Ezt a pályázatot Gengel 

Gézával és Németh György- 
gyel készítettük. A lényege az, hogy a DBH hosszú- lyukfúró berendezések szorító pofáit ezzel az eljárással újítottuk fel. Az így megmunkált alkatrészek élettartama annyi, mint a gyári újaké és fúrógépenként 150 ezer forint megtakarítást eredményezhet.

— A másik beadott pá
lyázatnak mi a témája?

,,munkaköri elvárhatóságon” 
felül is foglalkoznak azok meg
oldásával, jól egyeztetve az üze
mi célt és az egyéni érdeket. 
Jelentős számú az újítások ki
dolgozására vállalkozó dolgo
zónk, amit úgy érzem az is bi
zonyít, hogy az elmúlt öt év-

— Ezt Kulcsár Zsolttal készítettük. A pályázat pontos címe: „A forgácsoló munkák gazdaságosabbá tétele a Szolgáltató üzem központi műhelyében”. Dolgozatunkban szervezési, gyártási és ellenőrzési problémák megoldására tettünk javaslatokat. Felvetettük, hogy például a gyártáselőkészítés során különösen a visszatérő, nagyobb sorozatok esetében, célszerű volna minden paramétert megadni. Tehát például az esztergályos nem csupán egy rajzra, vagy egy skícre lenne hagyatkozva, hanem azt is meghatároznánk, hogy milyen késsel, milyen módon kell elkészíteni a munkadarabot. Ezeket a paramétereket egy egyszerű számítógéppel meg lehetne határozni. Pályázatunkban foglalkozunk a meózás problémájával is. A gyakorlatban ugyanis nincs nálunk végátvétel. Emiatt aztán a selejtes termékeinkről a felhasználónál derül ki, hogy használhatatlan. Ilyenkor mit tesznek vele? Eldobják. Pedig a többségüket kis költséggel itt nálunk rendbe lehetne hozni.Nógrádi

ben átlagosan 6 fő nyert éven- 
ként egyéni újítási versenyt.

— Ami a műszakiaknak a fi
zikai dolgozók segítését illeti, 
az újítómozgalomban jónak 
tartom. Segítenek az újítandó 
gondolatok felvetésével, eseten
ként a megoldások javaslati 
formába hozásában és munka
köri kötelességből a megvaló
sításban. Ez természetesen el
sősorban a termelésre, eredmé
nyességre nagyobb jelentőség
gel bíró javaslatokra vonatko
zik, mert egy-egy munkához 
javasolt szerszám esetében a 
szakmunkás a javaslatot már 
el is készítette, mielőtt beadta.

— A beadott újítások között 
10 darab a biztonságtechnikai 
újítás, melyek száma ugyan
csak itt az ÉDÜ-ben a legma
gasabb. Mint az üzem jömér- 
nöke, milyennek ítéli meg a 
dolgozók munkakörülményeket 
javító megoldásait?

— A munkahelyi rendet — 
tisztább környezetet — a mun
kát könnyítő és biztonságosab
bá tevő javaslatokat én egy
ségesen ebbe a kategóriába 
sorolom. Sőt, véleményem sze
rint kevés az az újítási javas
lat, amelynek ne lenne munka- 
körülményt javító vonzata is, 
legyen az bármennyire is gaz
dasági vagy műszaki jellegű.

Négyszemközt 
az anyaggazdálkodássalGörbe Lászlóval, a IV. sz. bányaüzem bányászati anyaggazdálkodójával beszélgettünk az anyagfelhasználásról és a takarékosságról.— Az én feladatom, hogy a munkavégzéshez szükséges bányászati biztosítóanyagokat, segédanyagokat, szerelvényeket a felmerült igények szerint biztosítsam a körletek részére. Ezeknek a felmérése a napi rapor- tokon történik.

— Milyen alapon törté
nik annak elbírálása, hogy 
a kért anyag szükséges-e, 
vagy sem?— Alapvetően adottak a művelés alatt álló terület geológiai viszonyai, hiszen biztosítást nem lehet elspórolni. Tehát, ha kell, akkor az időarányosan tervezett költségeket is túllépjük. Például azzal, hogy csökkent a tömbfejtések aránya — ahol minimális a biztosítóanyag-igény — és a kihajtott vágatok 90—95 százaléka a Z típusú TH-val történik, növekedett a vasanyagok felhasználása. így a fém szerkezeti biztosítóanyagok vonatkozásában az eredeti éves költségvetés időarányos felhasználását 80—90 százalékkal túlléptük.

— Hogyan lehet akkor 
spórolni?— Mint mondtam, az alapvető biztosítóanyagokon
Újítások

Május elsejéig a vállalat az 
alábbi újításokat fogadta cl 
hasznosításra.

II. sz. bányaüzem
Kiss József: Orsós csőfeszítő

tömítéscseréhez (B).
Kiss József: Munkahelyi ola

jozó (50 000 forint).
III. sz. bányaüzem

Cservenka János: Osztott alap
lemezű vándorváltő (B).

SZOLGÁLTATÓ ÜZEM
Stengi Attila: Minirondó ve

zérlőhidraulika 24 voltos fe
szültséggel (834 000 forint).

Lusz Béla: Magnetofon sebes
ség csökkentése (40 000 forint).

Horváth Imre: Görgős láb 
villamoselosztó szállításához 
(B).

ÉRCDÚSÍTÓ ÜZEM
Péter Géza, Ásványi Lajos: 

Mintagyűjtő edény felfüggesz
tés (9400 forint).

Rajczi Gyula, Kókai Imre: 
F—4 alsó bevezetés nyomásfo
kozással (18 700 forint).

—- A kifejezetten munkavé
delmi jellegű újítások élenjá
rói a fizikai dolgozók. Ez ter
mészetes is. hiszen a problé
ma naponta jelenik meg a 
munkahelyen és gondolkodtat. 
A javaslatokban igen szelle
mesen oldják meg az egyes 
munkafázisok egyszerűsítését, 
küszöbölik ki az egészségtelen 
munkakörülményekkel járó 
üzemzavarok okát.

— A rekonstrukciós munká
latokat segítik-e az újítások, s 
ha igen, mennyiben? Említene 
jelentősebbet?

— A rekonstrukciós feladatok 
egy-egy termelési—technológiai 
szakaszt fognak át. Olyan jel
legű javaslat, amely ilyen át
fogó feladatot kívánna megol
dani nincs. Azonban több ja
vaslatot hasznosítunk a re
konstrukciós feladatok megol
dásánál. Ezekkel egyszerűsödik 
a megoldás, üzembiztosabb, 
hosszabb élettartamú berende
zések kerülhetnek beépítésre. 
Növekedhet a kapacitás. Pél
dául: a korábban kidolgozott 
négycsatornás válogatógép el
ve, a lágygumival bevont csö
vek, vagy a végtermék re
konstrukciójánál speciális szi
vattyú tömszelence alkalmazá
sára adott javaslatok.

Veress

nem lehet spórolni, viszont egyéb anyagokon — mint golyóscsap, tömlők, csatlakozók, vídiák, fúrószárak stb. — lehet.
— Hogyan lehet takaré

kosságra szorítani az embe
reket?— Egy idő óta nem két, hanem három hetente tartunk vételezést és akkor is kevesebb anyagot szoktam elismerni és kiadni, mint az korábban volt. Mondjuk golyóscsapból nem harmincat, hanem tízet, tizenötöt adok egy-egy raktárnak.

— Nem okoz ez fennaka
dást?— Azzal együtt, hogy ezekből az anyagféleségekből az időarányos felhasználás drasztikusan csökkent, a munkahelyek alapvetően problémamentesen üzemelnek. Ügy tűnik, kevesebb lett az egyéb helyekre, tehát nem munkahelyekre elvándorló anyag és kevesebb az elhányt, otthagyott szerelvény és a haszonanyagok visszanyerése is nagyobb lendületet vett— Az emberek nem pocsékolják el azt, aminek hiánya később a munkájukat gátolja. A takarékossághoz nem utolsó sorban az is kell, hogy a föld alatti raktárosok ehhez partnerek legyenek. Ügy tűnik, mostanában ezzel sincs hiba. Wesztl László

KUTATÓ-MÉLYFÚRÓ
ÜZEM

Walke Nándor: Lámpátok 
vaslemezből tehergépkocsira 
(20 600 forint).

Szélig János: Fúrótornyok 
próbaterhelése (170 000 forint).

Magyar István, Varga István: 
Terelő átmérő növelése hegesz
téssel (39 700 forint).

Czencz László: Rétegvíz min
tavevő szonda (42 300 forint).

Czencz László, Budai József: 
Tárcsás dróthuzal-daraboló
(19 350 forint).

KUTATÓ-FEJLESZTŐ
ÜZEM

Németh Ferenc, Ulrich Jó
zsef: Szalagrugóvég-lágyítás
ponthegesztőn (59 400 forint).

Dancsó Imre: Tesla referen
cia feszültségszabályozó NE 
tápegységhez (C0 000 forint).

A zárójelben levő számok azt 
a többletnyereséget jelölik, amit 
a vállalat az újítások alkalma
zásával éves szinten ér el.

(B): Balesetveszélyt, az egész
ségre káros tényezőket csök
kentő, vagy a munkahelyi kö
rülmények javítását szolgáló 
újítás, hasznossága pénzben 
nem mérhető.

a IV. sz. bányaüzembenSzinte ösztönösen vetődött fel a kérdés, hogy egy hajdúnánási, Miskolcon, a Nehézipari Műszaki Egyetemen végzett fiatal bányamérnök hogyan került Pécsre? Tóth Lajos bányamérnökről van szó, aki 1985 júliusa óta dolgozik a IV. sz. bányaüzemben.— A kérdésre nagyon egyszerű a válasz. Itt voltam katona, nagyon megtetszett a vidék és úgy gondoltam, ha egy mód van rá, akkor idejövök. Akkor még nem döntöttem ugyan, hogy a vállalathoz, vagy szénbányákhoz, de később úgy alakult, hogy a diplomaterv gyakorlatot Pécsett végeztem, közben volt alkalmam tájékozódni a feltételeket illetően, így itt kötöttem ki.
— A munkát illetően va

jon helyes volt-e az akko
ri döntés?— Az első egy hónap, amit a geológián töltöttem, a bányával való ismerkedéssel telt el, aztán aknász lettem' a III. körletben. Nem volt ez olyan igazi, mert nemigen, kaptam önálló feladatot, inkább ismerkedés volt a termeléssel. Ami viszont feltétlen hasznomra vált, mert rengeteget tanultam a gyakorlatból Juhász 
Imrétől, akivel jártam.— 1986 januárjában kerültem a II. körletbe aknásznak. Itt már önállóan dolgoztam, több elvárás és felelősség volt a munka mögött. Bár még ezt is tanulóidőnek veszem, mert más fejtési módok, más szakmai tapasztalatok elsajátításának lehetőségét adta. Ha aIII. körletben megemlítettem az ottani segítőmet, akkor itt feltétlen megemlíteném Burján Pista kollégámat, aki nagyon készségesen segített elsajátítani az aknászmunka minden csínját-bínját. Mindezeket azért mondom, mert ez á körlet volt, ahol aztán otthonosan kezdtem érezni magam. - f*

— Jelenleg ugyanebben a 
körletben körletvezetö-he- 
lyettesként mennyire adot
tak a szakma gyakorlásá
nak feltételei?— 1986 júniusától 1986 októberéig az üzemi diszpécserszolgálat tagja voltam, ami lehetőséget adott arra,
Tanulságos balesetekB. Ferenc csillés a IV. sz. bányaüzem 6. szint, Ny-i siklórendezőn csillék szétkapcsolását végezte. A csillék szétkapcsolása közben azok összezártak és a bal kézfejét az összezáródó csilleütköző meghúzta.A sérült megszegte a MÉV Szabályzatfüzet 3.1.6. alatt előírtakat, mely kimondja: „Csilléket csak nyugvó helyzetben szabad kézzel össze- vagy szétkapcsolni, kikapcsoláskor tilos a csillék közé állni, hajolni, az ütközők közé kézzel benyúlni.

K. István csillés IV. sz. bányaüzemi dolgozó az 5. szint1. keresztvágat 52-es csapat fabiztosítású egyedi kamra fejtésben gyámlyukat tisztított. A lyuk tisztítása közben az oldalból egy körülbelül 5 kilogramm tömegű

Tóth Lajos körletvezető-he- lyetteshogy a bánya egész területét bejárjam. Nem igazán örültem a helyezgetésnek, de így utólag elmondhatom, hogy szakmai szempontból sokat jelentett, mert van viszonyítási alapom.— Októbertől kineveztek a II. körletbe helyettesnek, örömmel vállaltam, mert jól érzem magam, másrészt pedig szeretnék a termelésben maradni. Annál jobban szeretem minél több rutint szerzek. A körletben egyébként is úgy érzem, elfogadnak. Ezt abból látom, hogy még a rutintalanságomra is segítőkészséggel válaszolnak.
— Mit fogalmaz meg egy 

fiatal vezető célkitűzésként 
magában?— Talán leginkább azt szeretném, hogy több embernek tudjam megoldani a problémáit, mert szerintem rendkívül fontos a termelés emberi oldala. A dolgozó akkor tudja a legtöbb energiát kiadni magából, ha rendben mennek körülötte a dolgok. Ebben kívánok én magás szinten közreműködni, mind szakmailag, mind szélesebb értelemben. Most úgy vélem a jó termeléshez hozzá tartozik az egészséges mértékű társadalmi tevékenység is. Wesztl László Csöndör László felvétele

kőzet kifordult, a jobb kézIV. ujját megzúzta.Szabálytalan munkavégzés a dolgozó részéről. A MÉV Szabályzat 4.1.1. pontja előírja: „Olyan bányatérségben, ahol kötelező a biztosítás, munkát csak biztosító szerkezet védelme mellett szabad végezni.”•O. Tibor csillés IV. sz. bányaüzemi dolgozó az aknaudvaron csilletovábbításra szolgáló PGL—1,5 sűrített- levegős vitla beszorult kötelét akarta kiszabadítani, működés közben. Eközben a bal kéz II. ujját a kötél a dobhoz szorította.Megszegte a Szolgálati utasítás idevonatkozó pontját, amely előírja, hogy „hiányosság észlelése esetén a vontatást megkezdeni szigorúan tilos.”Belső' Jenő
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HÍREK
A PMSC Természetbarát Szak

osztály MÉV csoportja 1987. 
június 14-én, vasárnap túrát 
indít, melynek útvonala: Hosz- 
szúhetény, Zengő, Püspökszent- 
lászló, . Shober-malom, Hosszú- 
hetény. Távolság: 10 kilométer, 
szintkülönbség: 400 méter. Ta
lálkozás: Az Autóbusz pálya
udvaron a Hosszúhetény—Kom
lói járatnál, 8.20 órakor. Úti
költség: 50 forint. Visszaérke
zés: 17.00 óra körül.

A III. SZ. bányaüzemben 
május 5-én szovjet IBUSZ-cso- 
portot fogadtak az üzemi ta
nácsteremben. Ezen az üzem- 
vezetőség mellett részt vettek a 
kiszolgáló szocialista brigádok 
képviselői is. A kölcsönös be
mutatkozás és tájékoztató után 
baráti beszélgetésre, ismerke
désre került sor, majd vacso
ra után discóval zárult a prog
ramja a cseljabinszki csoport
nak.

*

*
A IV. SZ. bányaüzem KISZ- 

bizottsága és Aakszervezeti bi
zottsága az üzemben dolgozó 
fiatalok gyermekei részére név
adó ünnepséget szervezett má
jus 16-án a vállalat Központjá
ban. A 13 kisgyermekkel együtt 
mintegy 90—100 rokon, hozzá
tartozó vett részt ezen a meleg 
családi ünnepségen. Az anya- 
könyvvezetű, Füziné Juhász Éva 
köszöntötte a megjelent gyer
mekeket. életük első hivatalos 
aktusán, majd átadta az anya
könyvezést tanúsító iratokat. 
A KISZ-bizottság és a szak- 
szervezeti bizottság ajándékkal 
kedveskedett a gyermekeknek, 
illetve szüleiknek.*

A IV. sz. bányaüzemben dol
gozó KISZ-alapszervezetek ré
szére május 15-én, pénteken 
labdarúgó sportnapot rendezett 
a IV. sz. bányaüzem! KISZ- 
bizottság sportbizottsága. A Ho 
Si Minh-parkban öt csapat 
részvételével lebonyolított vil
lámtornáról eredmények nem 
érkeztek. •

A IV. sz. bányaüzemben dol
gozó KISZ-alapszervezetek má
jus hónapban megkezdték so- 
ronlévő taggyűléseik lebonyolí

A szentlőrinci apró cselgáncsozók.1984 augusztusában Szi
lágyi Janos, a IV. sz. bányaüzem dolgozója kezdeményezésére Szentlőrincen cselgáncs sportcsoport kezdte meg működését. A csel- gáncsozni vágyó, szentlőrinci gyerekek kívánsága teljesült ezzel a kezdeményezéssel.Az elmúlt néhány év alatt a mostoha körülmények ellenére is sikerült egy ütőképes és eredményeket is felmutató csoportot összefognia, hiszen országos minősítő versenyen is érmes helyezéseket szereztek a gyerekek. Ez azért is szép eredmény, mert volt időszak, mikor nem volt edzőtermük, aztán probléma volt, hogy nem volt szőnyegük, a versenyeztetést is a tanfolyami díjakból finanszírozták. Ebben az időben

tását, a taggyűlések kötelező 
napirendje a vállalati KISZ-bi- 
zottság határozatai alapján az 
alapszervezetekre háruló fel
adatok ismertetése.*

A IV. SZ. bányaüzem KISZ- 
bizottsága négy alkalommal 
szervezett május hónapban fel
készítést az év végi vizsgákra, 
a bányaipari technikumban ta
nuló fiatalok részére.*
A IV. sz. bányaüzemi MSZBT 
csoportja május 11-én a lenin- 
gradi traktorgyárból érkezett 
csoportot látott vendégül Ma- 
gyarhertelenden. A KISZ-es fia
talok mellett a baráti találko
zón részt vett az üzem gazda
sági és politikai vezetése is.*Az V. sz. bányaüzem a régi hagyományokhoz híven névadót rendezett áprilisban. A társdalmi szervek nevében Schell József, a III. körlet KISZ-titkóra köszöntötte a névadón részt vett 14 kisgyermeket, szüleiket és névadó szüleiket.

V
Haladó hagyomány az 

üzemben az anyák köszön
tése. Idén is sor került rá, 
melyen Lakatos Zoltán, a 
KISZ-bizottság titkára kö
szöntötte az édesanyákat.

VÁprilis 22-én, Bujtor Béla üzemigazgató részvételével üzemi ifjúsági fórumot rendeztek az üzemi demokrácia és a KISZ vezető szerepének témakörében.
V

Környezetvédelem: A re
kultiváció keretében az el
múlt hónapban 4000 darab 
facsemetét ültettek a KISZ- 
fiatalok az V. és a II. sz. 
bányaüzem meddőhányóira. 
Franyó, Lengyeltóti, Wesztl

a IV. sz. bányaüzem KISZ- bizottságán kívül más támogatójuk nem volt.A jelenleg 30 tagot számláló csoport sorsa úgy tűnik mostanra lerendeződött. A szentlőrinci Áfész felkarolta őket és ez év januárjától, mint cselgáncs szakosztály működnek és így egyesületen belül kedvezőbbek lesznek a feltételek arra, hogy a két korcsoport — úttörő és serdülő — versenyzői komolyabb eredményeket érjenek el.A szentlőrinci I. sz. Általános Iskola helyet is adott számukra, tehát most már csak a szakmai munkára kell koncentrálniuk. Ahogy az edző, Szilágyi János sportszeretetét ismerjük, abban nem lesz hiba.
Wesztl L.

MÉV juniális 1987Hagyományainkhoz híven az idei évben is megrendezzük a vállalati juniálist, az Égertetőn június 6-án 8.00 órától. Üjmecsekaljáról a 22-es autóbusz 7.20, 8.40, 10.00, 11.00 órakor, a 24-es autóbusz 8.00, 9.20, 10.40órakor, valamint a Szolgáltató üzem autóbusza 8.00— 10.00 óra között, míg délután 16.00—18.00 óra között, ingajáratban közlekedik.Az Égervölgy és Égertető közötti sétaúton öt pihenőállomást alakítunk ki, ahol vendégeink érdekes, de könnyűnek nem mondható
A MÉV Központ nyugdíjas klubjának tartalmas és változatos programjai között szerepelt május hónapban egy négynapos országjáró kirándulás, ami- koris Miskolc környéke és 

a felvidék nevezetességeivel ismerkedhetett meg a kirándulás 44 résztvevője.'Nyugdíjasaink, akik részt vettek e társasutazáson, nagyszerű élményeknek voltak részesei, s bizony nem egy volt köztük, aki nyugdíjas korában juthatott el szép hazánknak e tájaira.ÍAz útvonal: Budapest, Aggtelek, Szerencs, Sárospatak, Tokaj, Miskolc, Sátoraljaújhely, Cegléd, Kossuth Múzeum, stb. volt, ahonnan — elmondásuk szerint — szép emlékekkel térhettek haza.

Nyugdíjasok kirándulása

Búcsúztatók,
ünneplések

Az összeforrt, jó munkahelyi 
közösségeknél kialakult az a jó 
szokás, hogy a május elsejei 
felvonulást követően családos 
összejövetelt rendeznek. Ennek 
szervezése természetesen jó elő
re megtörténik, hisz ilyenkor 
lehetetlenség akár egy talp- 
alattnyi helyet is találni a ven
déglátó helyeken.

A Szolgáltató üzem erőgép 
részlege idén nyugdíjas búcsúz
tatóval kötötte egybe a csa
ládos találkozót a MÉV (volt 
PMSC) klubban. Schmidt Antal 
és Szenei Béla harmincegy évig 
voltak erögépesek. Mielőtt fel
hagytak a mindennapi — oly
kor fárasztó — munkával, fe
hér asztal mellet köszöntek el 
kollégáiktól, barátaiktól. A disz. 
nótoros ízeket mindenki szíve

— Pupákok! — kiáltott nagyot Pl 3. Csorga Lőrinc csap. vez. szokásához híven.— Mi a baj, főnök, rosz- szul vagy? — érdeklődött 
Feszke Feri csillés.— Nem, de továbbra is az egyik meglepetés ér a másik után. Képzeljétek, tegnap a benzinkútnál vettem három liter Agip olajat, ki is fizettem annak rendje-módja szerint, de papíron csak egy litert pakoltam be a csomagtartóba.— Jézusom, főnök, te lázas vagy — sóhajtott fel 
Akna Zsomp — össze-vissza beszélsz. Azt mondtad, három litert vettél, de papíron csak egyet. Mi az, hogy papíron? Csak nem kértél számlát a kutastól?— Nem literes olajokat vettem, hanem egy darab háromliteres kannával, ami egy literes, a papíron! Értitek?— Értjük hát. Tegnap a kocsmában három liter bort

feladatok elé lesznek állít va. A jutalmazás nem marad el! A játékos vetélkedő eredményhirdetésére 12.00 órakor kerül sor.Égertetőn lesz virsli- és lángosevőverseny, lövészbajnokság, rönkvógóver- seny, borverseny (nevezés 1 liter borral a zsűrinél11.00 óráig), főzőverseny, focibajnokság, felnőtt és gyermek sportversenyek.Mindenkit szeretettel vár és jó szórakozást kívána KISZ MÉV Bizotsága és a rendezőség
Hogy egy ilyen népes résztvevőkkel megtett hosz- szú út úgymond „jól sikerüljön”, ahhoz maradéktalanul jó szervezés is kell. A jó szervezéssel ezúttal sem volt gond. mivel Var

ga István tőle telhetőén mindent megtett annak érdekében, hogy a már szinte hagyományosnak tekinthető országjárás jólszervezett legyen, s a résztvevők csak a szépre emlékezhessenek !A munkában eltöltött éveikhez kívánjunk nyugdíjasainknak további erőt, egészséget, sok-sok évet még és a lehetőségeikhez mérten néha hasonló örömöket is.
Nyersné Tabi Mária

sen fogadta, hisz a téli házi 
készítmények jó része már ki
fogyott a kamrákból.

jó hangulatban emlékeztek 
meg a munka ünnepéről a föld 
alatti szállítás dolgozói is. Évek 
óta foglalt helyük volt a Ság
vári Endre Művelődési Házban. 
Idénre „kinőtték” a nagyter
met, így az Olimpia étterem
ben fogyasztották cl a felkínált 
falatokat. A hirtelen jött me
legben igencsak frissítőleg ha
tott egy-egy pohár hideg nedű.

A gépkocsiszállítás a Tettye 
étteremben tartott ünnepi „ter
melési tanácskozást”. A jókedv 
és a vidámság Itt sem hiány
zott.

Több rendezvényre — idő hiá
nyában — nem jutottam el.

Helstáb Judith

löktél le, s a mamának otthon azt mondtad, egy litert ittál csupán. Ez a három liter cefre meg most úgy elvette az eszedet, hogy olajról, papírról meg literekről beszélsz. Berúgtál. Ne etessél minket Csorga bácsi — kérlelte Feszke Feri.
Düdögő__  Etet a benzinkutas né-nikéd. Tudom, hogy mindig is gyenge voltál matematikából. Figyelj ide! A háromliteres kannán ugyanolyan címke van, mint a literesen. Mivel ugyanolyan, könnyen rájöhetsz, az van ráírva, hogy 1 1, s nem az, hogy 3 L Csakhogy én, a kuncsaft, akkor minek alapján fizetek? Az ugyanis nem derül ki ott a kútnál, hogy az i 1 esetleg valóban 3 1.'__  Nézd, főnök ez csupánmatematikai hiba, de ami

Rejtvényünk vizsz. 1., folytatva függ. 14., vízsz. 28. és 25. so
rában Juhász Gyula egyik mondását idézzük. Megfejtésül ezt 
a mondatot kérjük beküldeni a szerkesztőség címére 1987. jú
nius 10-ig. A helyes megfejtők között könyveket sorsolunk ki.

Vízszintes: 14. Növényvilág. 
15. Szemmel tart. 16. Becézett 
Attila. 17. Juttatna. 19. Szifon 
közepe! 21. A. K. 22. N. A. Y. 
23. Becézett női név. 26. Erre a 
helyre. 27. Tallium. 29. Nép
hez tartozó. 30. Arzén. 32. Ta
kar. 33. Háziállat. 35. Női név. 
36. Kettős mássalhangzó. 38. 
Lekortyolná. 40. Igekötő. 42. 
Névelő. 43. Becézett női név. 
45. Kötszer. 46. Dohányzik. 43. 
Fasorral szegélyezett út. 50. El
gondolás. 52. Azonos római szá
mok. 54. Jelez. 56. Igényel. 57. 
Intéző Bizottság. 58. Kötőszó. 
60. Európai állam. 63. K. T. 64.

Vállalati 
külföldi 
(családos) 
üdülési ajánlat

Az NDK-ba, valamint Cseh
szlovákiába üdülési lehetőséget 
ajánlunk:

NDK — Oberwiesenthal: 1987. 
június 15—30-ig, háromfős férő
hely. Térítési díj: 100 Ft/fő nap, 
utazás egyéni szervezés alapján.

Csehszlovákia — Medlov:l987. 
július 18—31-ig, háromfős férő
hely. Térítési díj: 100 Ft/fő/nap, 
utazás egyéni szervezés alapján.

Csehszlovákia — Harrakov: 
1987. augusztus 16—29-ig, kétfős 
férőhely. Térítési díj: 100 Ft/fő/ 
nap, utazás egyéni szervezés 
alapján.

A beutalójegyekre az Igény
bejelentést a vállalati szakszer
vezeti bizottsághoz, Pécs, 39-es 
dandár út 19. (telefon: 13-936), 
vágy a Kutató-mélyfúró üzem 
szakszervezeti bizottságához 
kérjük megtenni.

velem történt, az földrajzbeli — kezdte magyarázni Akna Zsomp. — A minap az egyik havert mentem meglátogatni, a Ságvárival szemben, srégen levő kis utcába. Soha nem jártam még ott, mondta az a Százszorszép utca, s a közepén
lakik. Nem nézegettem én az utcatáblát, csak úgy az utca közepén kezdtem el figyelni. Amikor is megfagyott a gyomromban az a finom sör. Százszorszép lett mindjárt a Kassa utca, merthogy az van kiírva az egyik házra. Bolondul éreztem magam, mert nem tudtam mi történt velem. A Kassa utcát és környékét eddig úgy tudtam, hogy nagyon jól ismerem. Legalább három kilométerre van Kovácsteleptől. A baj csak az

Mázol. 65. Szükséges. 67. Na
pos hangzói. 68. U. S. 69. Vá
sárol. 70. Rest. 72. Prazcodími- 
um. 73. Vízi állat. 75. ... Tisza 
vizét issza. 76. Galiba. 77. Ré- 
nium. 80. Indíték. 82. Hálával 
emlcgeté. 83. Van ilyen szoba 
is. 85. Feltekint. 88. Szippan
tás. 89. Z. A. A.

Függőleges: 2. Vékony anyag 
felülete. 3. Irányítószáma: 9144.
4. Menyasszony. 5. Nátrium. 6. 
Kettős mássalhangzó. 7. Csiga- 
fajta. 8. Zátony. 9. T. R. 10. 
Fanyar gyümölcs. 11. Z. L. 12. 
Rádium. 13. Női név. 18. Szen
vedés. 20. Becézett női név. 23. 
Mogorza. 24. A lábbeli része. 
26. Az illető. 28. Tagadás. 30. 
Azonos betűk. 31. Magyarázó 
részlet. 34. R. N. S. 37. Tolvaj. 
39, Gázlómadár. 41. Lantán. 44. 
O. R. 47. Duna mellékvize. 49. 
L. K. 51. Üres vad! 53. M. L. 
Z. 55. Íróeszköz. 59. Magasba 
tart. 61. Zenés mulatság. 62. 
Egyik szülő. 66. U. S. 68. Gya
kori fém. 71. Könnyet ejt. 72. 
Otszél. 74. Használhatatlanná 
tesz. 76. Női felső ruhadarab. 
78. Valami előtti helyre. 79. 
Albán pénznem. 81. Spion. 82. 
Nem mozdul. 84. Maga. 85. Vas 
vegyjele. 86. Igekötő. 87. Ket
tőzve édesség. 88. Szintén ne.

Juhász Károly

Lapunk május elsejei számá
ban közölt keresztrejtvény he
lyes megfejtése:

Vörös csillag, ragyogj és 
trónolj,

mióta ember néz az égre, 
Vörös csillag volt a

reménye.
Könyvjutalomban részesül

nek: Sör Lajosné (Kutató-fej
lesztő üzem), Lázár Istvánné 
(8647 Balatonmária-fürdő, Ady 
E. ti. 90.), Csepeli Mónika (7633 
Pécs, Viktória u. 1.).

volt, hogy hirtelenjében tényleg nem tudtam hol is vagyok. Így rémülten rohantam el az utca végére, ahol ki volt írva Százszorszép utca ez a Kassa utca. Bár ki tudja, lehet, hogy ez az igazi Kassa utca? De akkor milyen utca a Kassa utca?— Hagyjátok abba — sikított Feszke Feri — megbolondul az ember közte- tek. Hát nem mindegy, hogy mi van az olajos számtáblára meg a ház kannára írva?— Nem mindegy, hogy te vágsz, vagy téged vágnak orrba. Nincs pardon, mert holnapra sok minden elveszti így a hitelét. Kresz- és „Azonnal jövök” táblák, forgalomirányító lámpa, közvilágítás, melyek hol világítanak, hol meg elfelejtenek. Ugye ne folytassam — kérdezte békülékenyen a csap. vez.
V. T.
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Első a biztonság!

Irány a 7. szint, kezdődhet az ellenőrzés. Csöndör László felvétele

Kinevezés
Új munkás
ellátási 
osztály- 
vezető

Tóka Jenő vezérigaz
gató a hatáskörileg il
letékes párt- és társa
dalmi szervekkel egyet
értésben június l-vel — 
a nyugállományba vo
nult Cserna Sándor osz
tályvezető helyébe — a 
munkásellátási osztály 
vezetőjévé Szabó Sán
dor üzemmérnököt ne
vezte ki.

k videó-filmvetítések sikeréve!

Eredményes oktatási 
évet zártunk .

Az elsősorban tartalmában, de formájában is megújult pártoktatás első éve eredményesen zárult. A korábbi években a tömegoktatás tanfolyamai tematikailag túlzottan szétaprózottak voltak, ettől az évtől kezdve a pártoktatás kiemelt témákra koncentrál. Az 1986/87-es oktatási évben a politikai nevelőmunka kiemelt teendői közé tartozott két központi témakör feldolgozása. Az egyik témakör gazdaságpolitikánk gyakorlati megvalósulása, a másik a szocializmus politikai rendszerének működése és fejlődése.Az oktatásokon a legnagyobb érdeklődést hazai, ezen belül vállalati, üzemi, helyi gazdasági, gazdaság- politikai kérdések váltották ki. Olyan izgalmas kérdések kerültek a viták középpontjába, mint gazdasági életünk mindennapi gondjai, a kilábalás lehetőségei, 'az életszínvonal és szociálpolitikai kérdések, árak, bérek, általában az elosztás kérdései, nemzetközi gazdasági kapcsolatok, ér. dekek, érdekviszonyok, szabályozórendszer stb.Sok szó esett a párt szerepéről, a demokratizmus fejlesztéséről, a formalizmus háttérbe szorításáról,

a tájéioztatás>hiányo^ágai- ról, Szöcializmusi felfogásunk knyszerősítésegj.Párttóságunk ÜÖ ^feázalé- ka vett Vés^ fnjjjt'' hallgató a pártoRfhíiísokon, s ez az arány, figyelembe véve a káderképzésben, szakmai tanfolyamokon résztvevőket, propagandistákként tevékenykedőket, jónakmondható.A pártoktatáson a módszerek lassan, de pozitív irányban változtak. A témaválasztásnak és a propagandistáknak köszönhető, hogy az aktivitás javult, hogy a foglalkozásokon igyekeztek kiválasztani egy- egy érdekes kérdést, s a vitát arra összpontosítani a hosszú, unalmas előadások helyett.Egyre több oktatási körnek nyílt módja ebben az évben videofilmeket felhasználni. Ebben nagy szerepe van a propagandista klubnak, ahol lassan igen népszerű és jól használható videotéka létesül.Az 1986/87-es pártoktatási évben a politikai oktatások elérték alapvető céljukat, a párttagság nagy része hozzájuthatott itt azokhoz az ismeretekhez, melyek világosabbá tehették a politikai munka feladatait. K. J.
Komplex szemle 
azV.sz.bányaüzemben

ájus 19-e és 21-e között bányahatósági komp- 
rís«9B 'ex cllenőrző szemle volt a II. és V. sz. bá- 

Bta nyaüzemben. Az általában kétévenként ese
dékes átfogó ellenőrzésen a Kerületi Bányaműszaki 
Felügyelőség szakemberei mellett részt vettek az OBF 
illetékesei is: Nagy Pál és Subkégel Jenő bányaható

A műszaki fejlesztés nem csak a műszakiak ügye

Eredményeket elérni 
színvonalemeléssel lehet

sági tanácsosok, valamint 
mérnök.A szemle tapasztalatairól, az ellenőrzések során szerzett benyomásairól kérdeztük Kruller Jánost, a KBF hivatalvezető helyettesét, a szemlebizottság vezetőjét.— Az előre meghatározott ellenőrzési terv alapján szakterületekre felosztva vizsgáltuk az üzemet a munkahelyek állapotától kezdve a villamos berendezéseken keresztül, egészen a baleseti statisztikáig — mondta Kruller János. — A mostani szemle jelentőségét növeli az, hogy az V. sz. bányaüzem új létesítmény, a II. sz. bányaüzemben pedig lassan megszűnik a termelés. Ugyanis a bányatörvényszabályozza azt, hogy egy új bányát milyen módon kell aktivizálni és egy régit hogyan kell felhagyni.— Mindemellett az V. sz. bányaüzembe való átköltözés azt is jelentette, hogy a termelés a mélyebb szintekre helyeződött át. Ez pedig nem csak a szellőztetés és a klimatizálás terén támaszt magasabb követelményeket, hanem a kőzetviszonyok is mások. Ennek figyelembevételével vizsgáltuk a biztosítások és az ideiglenes biztosítások állapotát is.— Ez évben először a munkaügyi kérdéseket is vizsgáltuk. Ezen belül kiemelten foglalkoztunk az első negyedévben kiesett

Rózsavári Ferenc OBF főtáppénzes napok számával összehasonlítva az előző év hasonló időszakának adataival. Megállapítottuk, hogy a kép kedvezőbb, mint a tavalyi, és az üzem baleseti helyzete sem romlott.— Az ellenőrzések során egyébként komolyabb hiányosságot nem tapasztaltunk. Ezt az is bizonyítja, hogy munkahelyek leállítására nem kellett utasítást adnunk. A szemle során észlelt hiányosságokat vagy azonnal, vagy rövid határidőn belül pótolni lehetett. Pénzbírságot is csak két esetben szabtunk ki. Mindkétszer szállítási dolgozó ellen kellett eljárnunk. Az egyik esetben a fékes a szerelvény utolsó csilléjében utazott, a másiknál a főcsatlós úgy adott utasítást fékpróbára, hogy nem győződött meg arról, tartózkodik-e valaki a kasban.— összegezve a jegyzőkönyvek alapján megállapítható, hogy a komplex szemle során komolyabb hiányosságot nem tapasztaltunk. Mi, a bányahatóság szakemberei tisztában vagyunk azzal, hogy ha komoly hiányosságok lennének, azt egyik napról a másikra megszüntetni nem lehetne. Tehát az a kép, amit a szemle során kaptunk, egy állapotot tükröz. Ezt pedig mi megfelelőnek találtuk — mondta végezetül Kruller János.
N. G.

Az Ércdúsító üzem május végén megtartott pártbizottsági ülésén tárgyalta meg „A műszaki fejlesztés helyzete az ÉDÜ-ben” című jelentést, melyet Róka 
Péter üzemigazgató terjesztett elő. A testületi ülésen részt vett Vér László, a megyei pártbizottság osztály- vezető helyettese és dr. Pat
la Károly, a vállalat terv- gazdasági osztályának vezetője is. A pártbizottsági ülés után Róka Péter üzemigazgatóval, a testületi ülésen elhangzottakról, s egy kicsit bővebben az üzemet is szorító műszaki fejlesztési feladatokról beszélgettünk.Beszélgetésünk elején Róka Péter elgondolkodva az alábbiakat mondta:— Napjainkban a műszaki fejlesztést, annak személyi feltételeit kezdjük arra a rangra emelni, amilyet megérdemel. Ezt bizonyítja a Központi Bizottság szeptemberi ülése is. Ügy gondolom, hogy lassan senki sem fogja vitatni, hogy gazdálkodásunkban a hatékonyság növelését elsősorban a műszaki fejlesztésre lehet alapozni. Üzemünknek eddigi gazdálkodása, sikerei, eredményei is elválaszthatatlanok a műszaki fejlesztésünktől. Ezt számos példával tudjuk bizonyítani, de ezek felsorolása nem lehet tárgya mostani beszélgetésünknek.

— Ma ugyan egyre töb
bet beszélünk a műszaki 
fejlesztés jelentőségéről, de 
volt idő, amikor ennek fon
tosságát nem jegyeztük kel
lően. Az eltelt évtizedek 
alatt elért eredményeink — 
az ÉDÜ-ben is — azonban

önmagukért beszélnek. Visz- 
szatekintve, hogyan látja 
ezt a folyamatot?— Hazánkban az uránérc dúsításának sem az oktatásban, sem az iparban nem voltak hagyományai. Rövid idő alatt — sok külső segítséggel — hoztuk létre működő üzemünket. A megvalósító technológia azonban csak részben felelt meg a kitermelt érc tulajdonságainak. Az üzem előtt álló feladatok és célkitűzések szükségessé tették az önképzés és képzés gyorsítását. Üzemünkbe — mint a vállalatnál általában — fiatal szakemberek kerültek, akik hatalmas alkotásvággyal, fanatikus tettre- készséggel láttak hozzá az érctulajdonságokhoz jobban igazodó technológia kialakításához, a gépészeti, mérő-szabályozó rendszerek modernizálásához, a munkakörülmények javításához.— E tevékenységet segítette a vállalat kiemelt helyzete, a kiemelt jövedelmek és egyéb juttatások is. A kutatók és üzemelők szoros együttműködésben végezték a műszaki fejlesztést. Nem túlzás azt állítani, hogy mind a radiometrikus dúsításban, mind a hydrometallurgiában, valamint a gépészetben és szabályozástechnikában új, mások által is elismert eredményeket értünk el. Mindezek hatására nőtt az üzemidő-kihasználás, javultak a feldolgozási paraméterek, csökkentek a feldolgozási költségek. Néhány mutatóban a nemzetközi összehasonlításban is versenyképesek lettünk.

(Folytatás az 5. odalon)

A KISZ-bizottság megtárgyalta

Javult a szálló fegyelme, 
kevés a kulturális keret
Időszerű kérdések 
a napirendenSokakat érintő kérdéseket vitatott meg május 21-i ülésén a KISZ MÉV Bizottsága. A napirendi pontok közül elsőként a munkás- szállón élő fiatalok szociális és kulturális helyzetét és a továbblépés lehetőségeit tárgyalták Fischer Je
nő szállóvezető és Jámbor 
Lajos önkormányzati titkár részvételével.A szállón élők életének otthonossabbá tétele érdekében megszüntették a 6 ágyas elhelyezést, helyettük 2 és 4 ágyas szobákat alakítottak ki. Gondot okoz a szobák takarítása a jelenlegi személyzeti létszám mellett. A kulturális és sportolási lehetőségek egyre jobban bővülnek. A zsebszínpad nagyobb rendezvényeit megszüntették ugyan, de a három tv-szoba, a házi mozi, valamint a video kellemes kikapcsolódást biztosít az otthon tartózkodóknak.— A különböző igényeknek eleget tenni — a jelenlegi kulturális költségkeret mellett — nehéz feladat — panaszolta a szállóvezető. — Sportolásért sem kell minden esetben a „szomszédba” menni. Sőt, még házi és kupaversenyeken való megmérettetésre is lehetőség van.A helybeni fodrászatot — forgalom hiányában — megszüntették, de a ruhák ki

sebb-nagyobb javítására folyamatosan nyitva áll a szabóműhely.A testépítő terem jövője sok bizottsági tagban kérdőjelet ébresztett. A legfrissebb információ szerint a terem — hétezer forintos bérleti díj ellenében — megmarad. A bérlővel való szerződéskötésre azonban ezideig nem került sor.A lengyel dolgozókat a legnagyobb igyekezet ellenére sem sikerült bevonni a rendezvényekbe. Az alkohol árusításának megszűnése óta a rend és fegyelem a vártnál nagyobb mértékben javult. A fegyelmi helyzet további javítását segítené, ha az idegenek belépését ellenőrizni, illetve korlátozni lehetne. A több bejárati rendszer sajnos ezt nem teszi lehetővé.Ezt követően a vállalati küldöttgyűlés határozataiból adódó feladatok írásos anyagát véleményezték, egészítették ki a bizottsági tagok.Végezetül az eddig beérkezett letelepedési hozzájárulásokat vitatták meg. A rendelkezésre álló összeg szükségessé tette, hogy a fiatalok kérelmeit a KISZ MÉV Bizottsága több lépcsős rendszerben elégítse ki. Tehát, akik most nem kerültek sorra, legyenek türelemmel ! Ilelstáb Judith
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Szakszervezeti munkáért arany fokozat

Kecskés József

Régi „bútordarab”, ugyanis 1963 óta — a vájáriskola elvégzése után — dolgozik a II. sz. bányaüzemben. Korán kezdte a mozgalmi munkát is, hiszen a munkásmozgalomban 1967 óta

vesz részt és a párttagsági könyvét 1971-ben állították ki, ami szintén azt bizonyítja, hogy volt ideje tevékenykedni, „kiérdemelni” a magas kitüntetést.A csendes, halk szavú bányász a káderképzés keretében 1974-ben elvégezte a SZOT-iskolát, s ezután két cikluson keresztül (1975— 1985) a vszb tagjaként képviselte bányásztársai érdekeit, 1981-től már az I-es körlet főbizalmijaként. Azt mondja, szerencséje volt, mert akkor generációváltás történt az említett funkcióban, s mert éppen őt jelölték. Meglehet, így van, de az egészen biztos, hogy a bizalomnak megfelelt, s erre bizonyíték a tény, hogy mandátuma a főbizalmi poszton még most is érvé

nyes. Annak ellenére, hogy tavaly rehabilitáltként elkerült a körletből és az üzem más területén, más feladattal bízták meg.Szerénységére jellemző, hogy kitüntetésének lehetséges indokául „csak” a tisztességesen, becsületesen végzett munkát említi. Ennél bővebben Kukái And
rás üzemi szb-titkár beszélt:— Józsi hosszú évek óta, folyamatosan magas szinten végzi társadalmi munkáját! A hozzá tartozó bizalmiakat ügyesen összefogja, rajtuk keresztül nagyon jól szervezi, mozgatja a főbizalmi csoportot. Ideális lenne, ha minden főbizalmi legalább ilyen színvonalon tevékenykedne.

Benedek Sándor

Politikai wetelkedo 87

Vörös
keresztes
akció

Május 18-án tartotta a Vö
röskereszt IV. sz. bányaüzemi 
alapszervezete az éves beszá
moló és vezetőségválasztó tag
gyűlését.

A beszámoló és a december
ben megtartandó VII. vöröske
resztes kongresszus programja
vaslatának megvitatása mellett 
a vezetőség megválasztása után 
sor került a minden évben 
meghirdetett „Tisztasági őrjá
rat” eredményhirdetésére. Az 
évenként visszatérő — a tiszta
sági hónap keretén belül lebo
nyolított — vöröskeresztes ak
ció célja az, hogy a dolgozók 
otthonosabban érezzék magu
kat munkahelyeiken.

Az értékelő bizottság szerint 
— melynek tagjai voltak dr. 
Liposics Ipoly vöröskeresztes 
elnök. Kukái Lászlóné, a vö
röskeresztes alapszervezet tit
kára és Belső Jenő biztonság
technikus — a fürdők állapo
tában javulás tapasztalható a 
korábbi évekhez képest, vi
szont nagyobb gondot kell for
dítani az irodák takarítására, 
illetve az ablakok tisztítására. 
A külszíni műhelyekben rend 
volt, illetve a gépészeti étte
remben is rend és tisztaság 
volt.

Az értékelő bizottság a szem
le után a következőképpen ál
lapította meg a helyezéseket: 
Irodák: 1. utókalkuláció, 2. 
könyvelés, 3. bérelszámolás.

II. emelet: 1. műszakjegyzés, 
2. I. körlet, 3. anyaggazdálko

KISZ KB Dicsérő Oklevél

Vízslár Irén

Képünkön a vetélkedő fiatalok. Baloldalt a 2. helyezett IV. sz. bányaüzem csa
pata látható. Csöndör László felvételeA KISZ MÉV Bizottsága komolyán véve a vet'élke- ről vagy a mozgalmi dalok mellett működő PKMB az > dést, yégigjátszották'; a for- címeinek, szerzőinek a meg- 1986/87-es politikai képzési/ dűlőt?' Az első és á-máso- nevezése.év zárásaként vetélkedőt dik helyezett ,IjözÖtt igeh A jó hangulatú, pergő rendezett a vállalat ifjú- szorosan alakúit a Verseny, ritmusú vetélkedőn példáskommunistái részére ma- a zsűrinek népi volt köny- ra vizsgáztak a helyezéstől jus 14-én. nyű föladata a szóbeli kér- függetlenül a versenyző csa-A vetélkedőn az üzeme- désekre adott válaszok dif- patok, a rendezőség pedig két 14 háromfős' csapat ferenciálásában, a pontszá- a jól szervezett, precíz, képviselte. A csapatok fel- műk frie'gá}lapitásában. gyors munkából, készültségét erősen próbá- Áz.első hónapok kül- és Eredmények: 1. III. sz. ra tette a hat feladat. Az belpolitikai eseményeire vo- bányaüzem Il-es csapata alapos felkészülést, valá- natkozó írásos feladatokon Franyó József vezetésével mint a résztvevők lelkese-' túlmenően komoly fejtörést (66 pont); 2. IV. sz. bánya- dését, tudását mi sem jel- okozott a versenyzőknek az üzem Ill-as körlet, csapata, lemzi jobban, mint az, hogy' ifjúság a munkásmozgalom- Glück Tibor vezetésével miután az első három he- mai kapcsolatos mozaiksza- (65 pont), .3. II. sz. bánya- lyezett sorrendje kialakult, vak jelentésének a megfej- üzem Il-es csapata, Csiille a töibbi résztvevő sem pasz- tése. Könnyebb feladat volt László vezétés^véL (65 pánt), szólta az utolsó kérdésre a politikusok, híres embe- -adható válaszokat, hanem rek felismerése a diaképek- Mikolics Zoltán

Munkásőrök 
Kisvaszaron

dók.

kultúr munkabizottságának vezetője lett.1985-ben lépett az MSZMP tagjainak sorába. Munkatársai, barátai szeretik és tisztelik. Gazdasági munkájával elégedettek és igyekszik továbbképezni magát. Jelenleg éppen tanulmányait fejezi be a Zrínyi Miklós Szakközépiskolában.Munkája eredményeképp tavaly Vezérigazgatói dicséretben részesült. Előző évben pedig az üzemi pb Dicsérő oklevelét kapta, mellyel kiemelkedő politi- kai munkáját jutalmazták.
I Szereti a közösséget.A munkaügyi felvételi csoportnál dolgozik nyil- 1982 februárjában került vántartóként. Keményen ki- a II. sz. bányaüzembe és veszi részét a közösségi 1976 óta tartó KISZ-tagsá- munkából. Szinte minden gát itt folytatta. rendezvényen jelen van.Előző munkahelyén alap- Az ilyen emberre mondják: szervezeti vezetőségi tag ra mindig lehet számítani, volt, az agitációs és propa- Gazdasági és társadalmi gandafelelős tisztet töltötte munkája mellett jutott ide- be, így a közösségi élet már ie a kikapcsolódásra. Há- megszokott volt számára. rom éven keresztül tagja Természetesen az üzemben volt a vállalati női focicsa- is rögtön kereste a kapcso- patnak, amit igazán szívlatot a fiatalokkal. vel-lélekkel csinált.Egy év múlva már az Ezek után már érthető, üzem Kállai Éva irodai hogy eddigi tevékenységé- KlSZ-alapszervezet vezető- nek jutalma a KISZ KB ségi tagja, majd 1983-ban Dicsérő oklevél, az üzemi KISZ-bizottság Lengyeltóti András

Az éves kiképzési terveknek előző évekhez képest az álló- 
megfelelően május 7—10. között képességünk megmérettetése 
, .... ,,, , . ,, .. megnovekedett, nehezebb,került sor a vállalatnál muko- - - - - - - - - bo

nyolultabb feladatokat kellett
dő munkásőrszázad összevont végrehajtani, úgy érzem sike

res volt a gyakorlat, igazolja 
ezt Krivicz Gyula egységpa
rancsnok dicsérete is. A gya
korlatot egyébként meglátogat
ta Kovács István, a vállalat 
pártbizottságának titkára és 
Varga Jenő, a pártbizottság 
munkatársa is.

— Milyen volt a hangulat?

alaki és harcászati gyakorlatá
ra a Kisvaszaron lévő kiképző 
központban.

Az egyik résztvevővel, Föl- 
desdl Józseffel, beszélgettünk a 
a kiképzésen szerzett benyo
másairól.

— Mi volt a célja a kikép
zésnek. — Azt mondhatom, hogy jó

~~^.gyakorlaton több felada- vojt> a részvétei kiváló volt, 
t°t hajtottunk vegre. Egyem és hiszen csak azok maradtak tá- 
rajkotelekben végrehajtott lo- vol( akjk táppénzen voltak. A 
vészét, alaki kiképzés, blokki- korábbi évekhez képest javul- 
rozás, felderítés volt a kikep- tak a körülmények'is. Erre az
zc?. ?í/akvirllt,’ évre elkészültek a rendes la-
szitette ki az elmeleti képzés, kóépületek, hideg-meleg vízzel

— Milyen a benyomása, ho- ellátott fürdővel. Megszűnt a 
gyan sikerült a feladatokat korábbi évek sátoros, fürdővíz
végrehajtani

— Annak ellenére, hogyWesztl László
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Főbizalmiak továbbképzése BalatonfüredenA vállalati szakszervezeti részt jó alkalom volt arra, bizottság május végén to- hogy beszélgessünk, vitat- vábbképzést szervezett ‘főbizalmiak számára, Bala kozzunk, kicseréljük fa liórának a tájékoztatóját is, aki időszerű ideológiai kérdésekkel foglalkozott.
Dr. Bank József, az egészségügyi szolgálat igazgató főorvosa azokra az észrevé-

nélküli időszaka és az étkezés 
színvonala is számottevően ja
vult.

Aznapi egyéni és rajértékelé
seken túl, átfogó értékelés még 
nem volt, de úgy gondolom, 
eredményes gyakorlat volt,

Wesztl László

Az ünnepi
könyvhét
kiadványaibólMOLDOVA GYÖRGY: ÁRNYÉK AZ ÉGEN — elbeszélésekA kötet öt különböző színvonalú és műfajú írást tartalmaz. Megírásuk időpontja is meglehetősen távol esik egymástól. A címadó kisregény a legjobb Moldóva-írások közé sorolható. a két remeklés kedvéért a kötet minden olvasónak ajánlható.KARINTHY FRIGYES: GYERMEKKORI NAPLÓKKarinthy Frigyes az egyik legtöbbet olvasott magyar írók egyike. Az ünnepi könyvhétre a Helikon Kiadó egy kevéssé ismert művével örvendezteti meg az olvasót. Ezek a kis írások eredeti módon adják visz- sza az ifjú kibontakozó tehetségét, személyiségét.

Trinn Ágota

tonfüreden. Milyen tapasz- pasztalatainkat a társüze- talatokat, milyen új isme- mek főbizalmijaival is.reteket szerezhettek a há- — Igen nagy hatást tett telekre, felvetésekre, rea- romnapos program során a rám Matlák Józsefnek, a gált, amelyek az egészségrésztvevők, s miként tudják SZOT főmunkatársának az ügyi szolgálat munkájával majd az ott hallottakat a előadása, aki elsősorban a kapcsolatosak, és tartottak mozgalmi munka során ka- szociálpolitika időszerű kér- egy kisebbfajta fórumot is, matoztatni? Erről kérdez- déseivel foglalkozott. Ele- ahol Deák László, az tűk Cs. Tóth Ferencet, a mezve az ország gazdasági MSZMP KB tagja, Hagen- III. sz. bányaüzem geofizi- helyzetét, azt kritikusnak thurn József, a KISZ KB kus technikusát. értékelte és arra hívta fel intéző bizottságának a tag-- Amióta főbizalmi va- a figyelmet, hogy ha a je- ja 4liAk^vUe{ő”’vSwí gyök, ez az első alkalom, lenlegi helyzeten nem síké- gyűlési képviselő válaszolt hogy vállalati szintű to- fül változtatni, akkor az ed- a kei .vábbképzést szerveztek — diginél is komolyabb gon- a három nap során igen mondja — Korábban csak dokkal kell majd szembe- sok értékes és fontos infor- üzemi szintű „fejtágítókon” néznünk, ez pedig a szoci- mációhoz jutottunk, ami sevettem részt, amelyek két- álpolitikára is kihat. gíthet abban, hogy meg-ségtelenül nagyon haszno- Schalkhammer Antal, a értve és átérezve a gazaa- sak voltak, de azt hiszem BDSZ titkára mélyreható sági helyzet javitasat ceizojelentőségükben nemigen elemző előadást tartott a törekvések szuksegessegetmérhetők a mostanihoz, szénbányászat és az urán- a szakszervezeti munkátEgyrészt azért, mert a rend- ipar helyzetéről, jövőjéről, eredményesebbe _ tégyukkívül zsúfolt program so- az ország energiahelyzeté- mondotta végezetül Cs. Tóth sondoútödö^TX ~
folt,, r/cló' 07 i'Í7Pmi nh hnntnrtócórAi 6J''~’»«UUK Kar-

KlSZ- vezető továbbképzés 
Magyarhertelenden

A;, IV. sz. bányaüzem KISZ- 
bizótttsága évek óta szervez az 
üzemben működő KlSZ-alap- 
szegvezetek vezetőségei részé
re itöbbnápos felkészítést. A 
hagyományosan Magyarherte
lenden rendezett továbbképzés
re idén május 8—10. között ke
rült sor. A házi vezetőképzés 
kitűzött célja az volt, hogy a 
legtftóbbi választások során a

zső, a szakszervezeti bizottság 
képviseletében, ök péntek dél
után fórumot tartottak aktuá
lis, az üzem életét érintő kér
désekről.

Szombaton több előadó tar
tott előadást az ifjúságot érin
tő különböző kérdésekről.

Szombaton este került sor a 
hagyományos, több százéves 
múltra visszatekintő és a IV

vezetőségekbe bekerült fiata- sz. bányaüzem által is jó né 
lók részére hasznos ismerete- hány éve felelevenített bánvász 
két iadjon a konkrét feladatai- szakestélyre.
katiillctően és nem utolsó sor- a vasárnapi programban 
ban:! cél volt az is, hogy a köz- munkabizottsági értekezletek 
beiktatott kötetlen programok megbeszélések, illetve értékelés 
során a fiatalok baráti kapcso- szerepeltek. A hivatalos mun- 
latokat is kialakítsanak egy- kajellegű programok között lc- 
másisal, , , , , hetőség adódott sportolásra Is

Aípéntek délutántól vasárnap A szellem táplálása mellett n 
estig tartó rendezvényen az test sem mellékes. Klobucsúr 

zem gazdasági és társadalmi József mesterszakács — volt 
ezetése képviseletében megje- ív. sz. bányaüzemi dolgozó —rán igen sok kiváló előadást ről, de kiemelhetném Szőke Ferenc, hallgathattunk meg, más- Attilánénak, az SZMT tit- N. G. nők, Solty László', az üzemi pb bantartásáról. 

szervezőtitkára és Adrián De- W. L.



1987. JÜNIUS 15. ÉRCBÁNYÁSZ 3

A 10-es ma is jó csapat

A csapat biztosítás közben. A képen balról jobbra: 
Daj'noki János csapatvezető vájár, Tcrj'ék József vá
jár látható.A csapaton — mostani találkozásunkat megelőzően — 1985 januárjában jártunk utoljára. Akkor, az előző év végén történt halálos balesetről beszélgettünk a Csápat tagjaival. Most arról kérdeztük a csapatvezetőt, hogy mi változott körükben az eltelt két év alatt;— Először is az ■— meséli Dajnoki János csapat- vezető —, hogy az elmúlt év júniusában a II. sz. bányaüzemből az V. sz. bányaüzembe kerültünk. Értelemszerűen az új bánya, új köriétvezetést is jelentett. Az eltelt idő alatt változás az is, hogy csapatvezetőnket, János Józsefet rehabilitálták.— A szellemi irányító — veszi át a szót Térjék Jó

zsef vájár— már a korábbiakban is, különösen Já
nos József betegsége alatt Dajnoki János volt. Ez évben aztán úgy döntött a brigád, hogy hivatalosan is őt választjuk meg csapat- vezetőnek.

— A 10-es fénykora Ko
vács Imre csapatvezető ide
jére esik. Az ő tanítványá
nak tartja magát? — kérdeztük a csapatvezetőt.— Igen, de hozzá tenném, hogy Gyenge Sándor tanítványa is. öt is Imrével együtt nagyszerű bányásznak tartom a mai napig. Kovács Imrétől azt nagyon megtanultam, hogy a bányában olyan nincs, hogy nincs. Itt. a csapaton én is mindig ezt mondom a fiúknak, ha mellébeszélésbe kezdenek.

— Meghatározó-e eddigi 
életében a 10-es csapat?— Igen is meg nem is. Csak annyira, amennyire igaz lehet az is, hogy a magas kereset miatt maradtam bányász. Ezt azért mondom, mert nem csupán azért lettem és maradtam a bányában.

— Szigoréi embernek tart
ja magát?— Nem mondanám ezt — válaszol a csapatvezető helyett Térjék József — azt viszont igen. hogy megfontolt és előrelátó, önmagának sem enged meg olyant, amit jóelőtte másnak már megtiltott.— Az igaz — mondja most már a csapatvezető —, hogy nem szoktam az érzéseimre hagyatkozni, de az is, hogy amit komolyan gondolok, azt ki is mondom.'

— Szókimondása hozott 
tulajdonsága, vagy a régi 
10-esen felvett szokása?

Bálint Jenő felvétele— Ha arra gondol, hogy Kovács Imre szókimondása rám is átragadt, altkor téved. Mindig ilyen voltam, a szócsavarást sohasem szerettem, sőt tiltakoztam ellene. Az más kérdés, hogy Imre hasonló tulajdonságai annak idején csak erősítették az egyenes beszédbe vetett hitemet.
— A 10-es csapat nem is 

oly rég fogalom volt. Ma 
milyen?— Meg kell hogy mondjam — válaszol Térjék József —, amikor én 1983 októberében a csapatra kerültem, elismerést jelentett ez az embernek.

— Miért a múlt idő?— A II. sz. bányaüzemben hiába igyekeztünk — mondja a csapatvezető — a csúcsra feljutni nem sikerült. Igaz, a mi keresetünk volt mindig a legjobb, de úgy éreztük, erkölcsileg a körletvezetés előtt sehol sem vagyunk. Lehet, hogy az annak idején bekövetkezett szerencsétlenség, az értelmetlen halál okozta ezt. Az is lehet, hogy más. Itt, az V. sz. bányaüzemben sokkal jobb kedvvel dolgozunk, s azon vagyunk, hogy itt a „csúcs” előtt ne torpanjunk meg soha.
Veress

Bogdán Jenő vájár kopogó
zás közben.

Berényi Tamás felvételeJó húsz perce már, hogy a koromsötét vágatban a

M ír felsőtagozatos nagyfiú voltam, amikor haverjaim legnagyobb megelégedésére és a trafikos néni elképedésére nem a szokásos savanyú cukorkáért, hanem öt szál cigarettáért tértem be az apró kis üzletbe. Nem tudom már pontosan, hogy menynyibe került, de, hogy a kétforintosomból még adott is vissza a néni, arra tisztán emlékszem.Persze nagyot változott a világ azóta. Nemrégiben szem- és fültanúja voltam annak, hogy az egyik bányaüzemünk valahányadik szintjén a KBF felügyelője egy ötszáz forintos csekket adott öt szál Sopianae-ért. A cigaretta a kárvallott zsebéből került elő, a csekkről meg annyit, hogy jogos tulajdonosának bércédulá-
Hétfő reggel szerettem volna felkeresni a Szolgáltató üzem föld alatti szállításán a Kandó Kálmán szocialista brigádot, de telefonon közölték velem, hogy aznap nem dolgozik a csoport.
— Megbeszélték, hogy 

egységesen meghosszabbít
ják egy nappal a hétvégét?— kérdeztem másnap a brigádvezetőtől.— Nem — mosolygott 
Bolvári György. — A folyamatos karbantartás és javítás szükségessé tette, hogy havonta két szombaton — mikor a gépek jó része áll— bejöjjünk dolgozni. A hétfői napot kapjuk érte cserébe.

— A brigád egyidős az 
üzemegységgel. Gondolom 
huszonkét évvel ezelőtt nem 
volt ilyen megállapodás.— Az akkori érctermelés a szállítóberendezések száma és kihasználtsága, no meg a műszaki színvonal ma már történelemnek számít — vélekedik Máté Jó
zsef megbízott művezető, aki néhány hónapja még maga is részese volt a brigádéletnek.— Azon felül, hogy biztosítottuk a gépek állandó üzemképességét, végeztünk olyan munkákat is, melyek a műszaki színvonal emelését, a jövő megalapozását célozzák — mondta ismét a brigádvezető.
Egyet akaroktalpfákat számolom, amikor egy távolból közeledő bányászlámpa fénysugara az arcomba vág.

Máté Imre aknász — a lámpa tulajdonosa — enyhe szánalommal a hangjában vígasztal, amikor megtudja, hogy a 2-es csapatra igyekszem: — Innen már nincs is olyan nagyon mesz- sze.Később fúrósok mellett halad el az utam, majd látom, mozdony közelít lassan, szinte kínlódva vontatja maga után a teli csilléket, vagy ötven darabot.Itt a III. sz. bányaüzem 14. szintjén jó messzire az aknától, szinte harapni lehet a meleg levegőt. Bent a vájvégen két rakodógép dübörög szüntelen, kicsit hátrább a nyolcas váltó előtt Maries László és Baumgartner Sándor segédvájárok várnak a teli csillékre, hogy aztán a helyükre üreset toljanak.Még tíz óra sincs, de már az összes anyagot kiszállították. Vajda Tibor szak

Kibírnánkján, a levonások között jelenik meg újra.Bár egy ilyen pénzbüntetés után azt hiszem egy jól kereső vájár is egy ideig a fogát szívja, nem hiszem, hogy emiatt egy igazán erős dohányos lemondana káros szenvedélyéről.A fent említett KBF felügyelő elborzadva mesélte, hogy egy alkalommal egy tízlétrás feltörésen éppen léfelé igyekeztek, amikor valahol félúton találkoztak egy illetővel, akinek ott füstöd a cigaretta a szájában.Nem kérdeztem, hogy hány forintos csekket írt neki, de annak ellenére, hogy (sajnos) erős dohányos vagyok — a dolgot magam
Túl a második X-en

Egy korábbi cS, hogy a felsorolás tartalmazza a legfontosabbakat, segítségül hívta a brigádnaplót.— Lecseréltünk öt bunkert, s ezzel lehetővé vált a nagyméretű kövek szállítása. Ezeket addig egyenként szét kellett törni ahhoz, hogy szállítani lehessen. A körbuktatók kezelőpultjait átalakítottuk, a korszerűtlen vágányzárakat lecseréltük. A tárószinti vágatszakaszokba légajtókat

vezető Dákai Lászlót a mozdonyért küldi:— Hozhatjátok a ron- dót... És hozzatok két légcsatornát is. Be kell hosz- szabbítani.Bemérik az irányt, a szintet és amíg a fúrókocsi megérkezik van egy-két percünk a beszélgetésre.— Még ötszáz métert hajtunk a lyukasztásig — magyarázza a szakvezető. — Pedig így is elég messze vagyunk az aknától, ma is nyolc óra volt már, mire elkezdhettük a szállítást.
— Akkor nyilván minden 

percet ki kell használniuk.— Igen, elég kemény a kőzet és a fúrás még a Minirondóval is eltart legalább két órát. De a munkaidő kiesést, amit a nagy távolság okoz, most már felszámítják. Tízszázalékos bérszorzót kapunk rá.
— Ügy hallom, a teljesít

ményükkel nem kell sze
rénykedniük.— Nagyon ritkán fordul elő, hogy valamelyik szak

elé képzelve én is elborzadtam. Ott aztán lehet tüdő! De gyanítom csak az ...Tudvalevő, hogy a bánya- hatóság nem első sorban azért tiltja nálunk a dohányzást, mert az neki jó, vagy mert tüzet okozhat. Sokkal inkább azért, mert uránbányában fokozottan káros az egészségre.És ezt igazolja az élet, sőt... a halál is. Sajnos az elmúlt évek családi tragédiái, az élők közül oly hirtelen távozó munkatársaink sora — nem könnyű kimondani —, de a fenti állítást igazolják.Talán azért is akartak aIII. sz. bányaüzemben olyan drákói rendszabályt hozni,

készült kép a Kandóépítettünk, melyeket a folyamatos csilleszállítás érdekében távvezérléssel működtetnek. Az E 6 típusú bányamozdonyokat felváltottuk E 5 típusúra. Ezek egyenként 100 megrakott csillét tudnak húzni. A gazdaságtalan berendezéseket folyamatosan lecseréljük, új, energiatakrékos gépegységekre. A bontásból visz- szamaradó, még használható alkatrészeket újra beépítjük. Az igaz, hogy
nem tud robbantani. Azt hiszem, legutóbb két hete fordult élő ez velünk, mert nem volt sűrített levegő. Inkább rövidebb szárral fúrunk, de a ciklust igyekszünk tartani. Általában 100—120 métert teljesítünk havonta, de márciusban például 134 méter vágatot hajtottunk.Közben megérkezik a fúrókocsi. A mozdony lassan tolja maga előtt a hatalmas gépmonstrumot. Még szinte meg sem áll a vastag levegőtömlő, már csatlakozik is hozzá. A szorgos kezek pillanatok alatt üzembe helyezjk a berendezést, hosszú csápokként kinyúlnak a lafetták, feldübörögnek a gépek.Elnézem az embereket. Eddig félszavakkal is megértették egymást, most a szörnyű zajban elég egy intés, egy bólintás és mindenki tudja a maga dolgát. Pedig csak Vajda Tibor állandó ember a csapaton. Ketten a 9-esről, egyikük a ,45-ösről került ide erre a műszakra. De úgy tűnik, egyet akarnak ...

Nógrádi Gábor

hogy akinél a bányában ismételten cigarettát találnak, vagy dohányzáson érik, azt elbocsátják.Szívem mélyén megértem, sőt — ellentétben sokakkal — ezt a fajta szigort sem tartanám túlzottnak. De nem ez az igazi megoldás!Úgy volna jó, ha mi, dohányosok rendeznénk ezt a dolgot." Való igaz, a dohányzás magánügy, főleg, ha az ember annak tudatában teszi, hogy esetleg tüdőrákot is kaphat. De ha ezzel már másokat is veszélyeztetünk, akkor közügyről van szó.És tegyük a kezünket a szívünkre. Ha a bányaüzemeink sújtólég-veszélyesek volnának, ugyan ki venné a bátorságot, hogy ott lent rágyújtson akár csak néhány slukk erejéig is. Kibírnánk? N. G.

~i szocialista origauroi.
Archív felvételpluszmunkával jár — felújítás, tisztítás —, de jelentősen csökkentjük az anyag- költséget.

—• A korszerűsítés termé
szetes velejárója a szakmai 
továbbképzés. Szívesen ve- 
szife kezükbe a tankönyvet, 
vagy noszogatni kell a fiú
kat?— Többen rendelkeznek érettségivel, technikusi végzettséggel, illetve kettős szakmával. Az üzem maximálisan támogatja a továbbtanulást. Jelenleg hármad járnak középiskolába.

Munkavégzésük során 
ki .vannak téve az időjárás 
viszontagságainak. A régiek 
már hozzászoktak, de ho
gyan viselik mindezt az új-
feltételesek?

— A munkakörülményeket, még csak elviselnék — vette át a szót egy fiatalember, Traubert Tamás —, csaík sajnos a fizetést keveslik és ezért átpártolnak a bányaüzemekhez. Mi, akik itt , ragadtunk, beletörődtünk, mert jó a közösség. Nem bántuk meg.
— Milyen rendezvények

kel, programokkal színesí
tik a hétköznapokat?4- Hogy „ne felejtsünk el dolgozni” segítünk egymásnak az építkezésnél. Kevés szakipari munkát kell bérbe'adni, hisz a brigádban szinte valamennyi szakma képviselteti magát. Ezen kiviül, ha kell, költöztetünk, névadó ünnepséget szervezünk. A családos összejövetelek, illetve az évi egyszeri kirándulás elmaradható tlanok — tette teljessé á róluk alkotott képet a brígádvezető.

í ..... Helstáb Judith
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Az Apáczai Csere János Nevelési KözpontbanKertváros lakóinak 61,2 százaléka fizikai munkás, közöttük sok a bányász. A vállalat művelődési bizottsága a lakóterületen élő bányászok művelődési szokásait és a nevelési központ tevékenységét tanulmányozta legutóbbi ülésén. Áz intézmény jónéhány dologban eltér vagy kénytelen volt eltérni az eredeti tervektől. Ma is jellemző rá a zsúfoltság. A 2500 tanuló befogadására készült oktatási intézményben jelenleg 4300- an tanulnak. Nehezebb itt dolgozni a pedagógusoknak is, mipt egy hagyományos iskolában, a hetvenes évek viszonylagos gazdasági jólétében épült intézmény eredeti terve az volt, hogy a szolgáltatások többsége ingyenes legyei}. Ma ez már nem lehetséges. A gyermekrendezvények mindig támogatottak, de itt is drágultak a belépőjegyek, a szolgáltatások árai.Rendszeresen végeznek közvéleménykutatást, felméréseket éá úgy tapasztal

ják, az itt élők egyre job- gondjaival, problémáival ban kezdik elfogadni tö- kapcsolatosan. Több kriti- rekvéseiket. kai jellegű dokumentum-Kertvárosban lakó dolgo- filmet, aktuális kulturális zóink közel fele úgy nyilat- ajánlóműsorokat, video- kozott, hogy nem ismeri, programokat, nagyobb tervagy csak felületesen isme- jedelmű sportriportokat, túri a központ tevékenységét dományos ismeretterjesztő és javasolták a vállalatok- filmeket kérnek, kai való jobb együttműkö- A hétfői szünnap miatt dést. nagy az igény a szórakoz-Több olj’an programot tató kalandfilmek, vagy kérnek, melyet gyerekkel egy-egy sikeres rendező együtt lehet látogatni. A filmjei iránt. A nevelési rendszeres látogatók úgy központ egész irányítási nyilatkoztak, hogy sokan szisztémáját az ott dolgo- vannak még, akik nem is- zók kísérletezték ki. Jogi merik az intézmény adta garanciáik megvannak az lehetőségeket, vagy nem önállóságra, mely lehetősé- használják ki azokat. get ad a 60 ezer fős város-Hiányolják a rendszeres rész kulturális igényeinek színházi előadásokat is. A kielégítésére, szeretnék fellegnépszerűbb a közösségi használni.televízió, mely 18 ezer la- Megkérdezett dolgozóink kásba jutattja el adásait. 50 százaléka időhiány, má-A megkérdezettek és csa- sodállás, mellékfoglalkozás, ládtagjaik 90 százaléka a megélhetés biztosítására, rendszeresen nézője a mű- fizetéskiegészítésre hivat. soroknak. kozva ritkán, vagy egyál-A legtöbb javaslat is itt talán nem tudja látogatni hangzott el: legyenek rend- a nevelési központ intézmé. szeres tájékoztató műsorok nyeit.a városrész fejlesztésével, dr. Roisz Andrásné
„Önnek 
nálunk 
hitele 
van !”Űj színben pompázik a város egyik bevásárlóközpontja, a Konzum Aruház. Az eddigi zsúfoltság és — némely osztályon tapaszal- ható — áttekinthetetlenség helyett mostantól kellemes, esztétikus környezetben vásárolhatunk.Arra a kérdésünkre, hogy mi késztette a szövetkezetét a bővítésre és átrendezésre, Agel Ödön kereskedelmi igazgató válaszolt.— Az áruház fennállásának 11 éve alatt a vásárló közönség megismerte és megszerette a Konzumot. Ennék szerencsés velejárója a nagyszámú forgalom, amihez hozzájárulnak a határainkon túlról érkező turisták is. A különböző áruféleségek elrendezése mindenképp változtatást igényelt. A polcfelületek nagysága nem volt megfelelő, ezért nem is lehetett áttekinteni a választékot, s a közlekedés sem volt zavartalan.— A másik ok, ami kéhy- szerített minket, az a környező bolthálózat újjászületése — gondolok itt a Tünde Divatházra. S, hogy ne maradjunk lépéshátrányban, egyéves előkészítés után, május 25-én megnyitottuk a mintegy 400 négyzetméterrel bővült I. és II. emeletet. A nyitásra sok-sok új árut szereztünk be. Mindkét emeleten növeltük a pénztárhelyek számát, melyeket a forgalomtól függően üzemeltetünk.

— Hazai viszonylatban 
szokatlan az eladótér ilyen
fajta elrendezése és a be
rendezések sem a szokvá
nyosak. Ki volt mindennek 
a szülőatyja?— Horst Bulling, stuttgarti bolti belső tervező. A tervezéstől az összeszerelésig minden az ő munkája, illetve az ő irányítása alatt történt. Reméljük, nemcsak mi vagyunk elégedettek a kivitelező munkájával, hanem a vásárlóknak is megnyeri tetszését az áruház mostani képe.A 20 millió forint értékű beruházás várhatóan hat év alatt térül meg.

Helstáb

A nagycsaládosok támogatása
Anyu! írjunk a gólyának, hogy...

— Én sok-sok gyereket letve kedvezményes gycr-szeretnék, hogy jókat tud- meküdültetés Balaton májának játszani. Nekem nincs ria-fürdőn, Leányfalun és testvérem. Ha rossz idő Magyarhertelenden. A lehe- .van és nem tudok lemenni tőségek sajnos szűkre szász udvarra, olyankor nincs bottak, de próbáljuk igazkivel játszanom. Az anyu- ságosan elosztani a férőhe- ék nem mindig érnek rá — lyeket. A balatoni kéthetes mond'ta Rita, a szomszéd tábort általában a tízgyer- kislány, aki csak ötéves, de mekes Márkus család veszi már tervezgeti a családi igénybe, őket nemcsak az életet, ő még nem tudja üzem, hanem a vszb is semennyi gonddal, anyagi ál- gélyezi, a háromgyermekes dozattal jár a gyermekvál- családoknál a harmadik lalás. Mire felnő, lehet, hogy gyerek üdültetési díját — feladja gyermekkori álma- ha vállalati üdülőbe kap- it? nak beutalót — a vszb fi-Sok nő, anya a maximu- z®ti. A bányász alapítvány- mot szeretné megadni gyér- ^ól ez évtől lehetőség nyíretekének, ezért legföljebb }’^ az üzemi balesetben el- két utódot hoz világra, hunytak hozzatartozoinak Minden tiszteletet és támo- bizonyos összeg juttatására, gatást megérdemelnek azok Reméljük, ezt nem kell egy a családok, akik nem az családnak sem ígenybeven-anyagi javakat méricskélő, ni\ ........................................hanem boldog, vidám csa- A k°zve^7\e?y örömmel ládi légkörben szeretnének fogadta a MÁV kezdeme- élni. Ennek nélkülözhe- nyezeset — a nagycsalado- tetlen feltétele a harmoni- so't e,s 2® ev aa^',a5, ket^' kus házasság. Hogy a férj vezmenyes utaztatasat. éppúgy kivegye részét a A családlátogatások al- gyermeknevelésből és a há- kalmával kicsit irigykedve zi munkából, mint a család nézem az anyukákat, mimelegét biztosító anya. Az lyen örömmel és türelemanyagi boldogulásukba — mel bánnak a — néha han- tisztelet, köszönet és elis- goskodó, de imádni való — mérés címén — különböző csemetéikkel.
módon nyújt segítséget az 
áliám, valamint a munka
hely.AÍ Szolgáltató üzemben jelenleg 24 olyan család, illetve 6 csonka család van, akiket rendszeresen részesít segélyben a szakszervezet.A juttatások és kedvezményék formáiról kérdeztük 
Prirarics Sándorné nőbizottsági felelőst.— Ha a gyermekgondozásban nem is tudunk segíteni, de pénzzel könnyí- tünk a sokgyermekes családokon és a gyermekeiket egyedül nevelő szülőkön.Tavalyi keretünk erre a célra 29 ezer forint volt. Ezzel az összeggel úgy kellett gazdálkodnunk, hogy minden érintett dolgozó részesüljön belőle és akkor, amikor leginkább kell. Gondolok itt elsősorban az iskolakezdésre, ami még egy gyermek esetében sem kevés kiadás. Vállalati kezdeményezés áz ingyenes, il-

H. J.
Orvosló füvek és gyökerek

A néhány éve elhunyt Sara- nyás ellen, szívnyugtató, 
nyal Aurél gyógyszerész mész- hajtó.
sze földön neves Ismerője volt 5. Libapimpó: bélkólika, gores 
a termesztett és vadonéin és felfúvódás ellen, 
gyógynövényeknek. Nemcsak 6. Csalánlevél: vértisztitó, ve- 
lsmerője, hanem lelkes propa- sehajtó kőképződések megelő- 
gálója volt, hogy melyiket mi- zésére.
lyen betegség ellen lehet hasz- 7. Sárga somkóró: májbeteg- 
nálni. Maga is gyűjtője volt e ség, érgyulladás, viszeres bán
hasznos gyógyító fáknak, fü- tannak ellen. Rugalmasan tart- 
veknek, ezek leveleinek, virá- ja a gyüjtőerek falát, 
gainak, gyökereinek. De szíve- 8. Édeskömény: szélhajto, 
sen meghallgatta, lejegyezte, köptető, étvágygerjesztő, aszt- 
majd az egyes növényekben más panaszokra. , . , , 
lévő hatóanyagokat megvizs- 9. Borókabogyó: vizhajtó, a 
gálta és elemezte. így adta szív tehermentesítésére, csuzok 
közre az alább lejegyzetteket, és reumák ellen, légzőszervek 
melyeket mindenekelőtt a bá- hurutjainál.
nyászoknak ajánlott. Az „el- Napjainkban ezek a gyógy- 
igazítás” kilenc gyógynövényt növények a Herbaria gyógynö- 
említ meg: vény szaküzletekben beszerez-1. Orbáncfű: gyulladáscsök- hetö. Mostanában, amikor a
kentő, epe, vese és légzőszer- fákban, füvekben lévő termé- 
vi panaszokra. szetes gyógyító hatóanyagok

2. Apróbojtorján: fertőző be- mindinkább terjedőben vannak,
tegségek kivédésére, emésztési jó lehet e szerek használata, 
zavarokra. főleg akkor, ha az illető azt

3. Martilapu: tüdőasztma el- orvosával megbeszéli és ö is 
len, köptető és bevonóanyag, a javasolja.
szilikózis kezdeti időszakában. ... .

4. Citromfű: görcsoldó, há- KlSS József

Vendégünk volt Déry János

1987. május 21-én a vállalati PKMB politikai képzési politikai Fórumot szervezett. A Fórumon Déry János, tuális kül- és belpolitikai kérdésekről tartott előadást évet záró vállalati szintű az MTV munkatársa ak- a mintegy 60 fő részére.Csöndör László felvétele
Gyökerek

Aligha lehet egy keres- nem nyerte meg a felesé- kedő számára nagyobb gém tetszését, így aztán —u; mivel a boltos hajthatatlan orom - főleg ha meg hí- yolt _ fQgta mag^t & t-_ vatástudattal is bír —, hogy VOZott.a vásárló elégedetten távo- _ Miért nem Rérted a zik és legközelebb is azzal vásárlók könyvét, vagy mi- a tudattal lépi át a bolt aj- ért nem játszottad el a kül- taját, itt mindent megka- földit, mondjuk a Sógum- ,. ... . ból a hollandi-angol kor-pott, ezentúl is majd ide m.-nyost Háj! Jamasati ta_ tér be, ha erre vagy arra ganat csak ennyit kellett szüksége van. volna kiáltanod és jó erősök helyütt nem is keve- sen rámutatnod a sárgaré-

Művelődjünk,
szórakozzunk

set áldoznak azért, hogy a betérő idegent jó vevővé, potenciális vásárlóvá te-
pára. Biztos adott volna.- Erre nem is gondoltam válaszolta megtörtén. — De képzeld el, mi lenne, hagyék. Erre szolgál a szám- inget csak az vehetne ná- talan kedvezményes akció lünk, aki nyakkendőt is vá- és az a kereskedői men- súrol. Mit szólna a kedves talitás, hogy azt adjuk a vevő? Megértené, hogy sok vevőnek, amiért betért hoz- van a raktáron? zánk és ne valami mást. Hirtelen felrémlett ben- Épp ezért döbbentem meg nem, amint betérek egy tra- a minap, mikor hitvesem fikba, otthon felejtettem az — aki mellesleg a keres- öngyújtómat — rá szeret- kedelemben dolgozik , nék gyújtani és egy doboz holt sápadtan és feldúlva gyufát kérek. A trafikos ba_ érkezett haza a vásárlás- rátságosan végighallgat, az- ból. tán mosolyogva közli, ad őTudtam, hogy a Veress gyufát, ha pipadohányt is Endre utcai zöldségesbe veszek. Ugyanis tele vele a ment, mert sárgarépát akart raktár, gyufát pedig már venni a húslevesbe. Az ak. két hete nem kapott.íí' Fekszem a műtőasztalon,kozott Sakaísága játszott S arra várok’ hogy kiope~ k 8 ] rálják az epekövemet. Azszerepet. orvos fölém hajol és bízta-Amikor ugyanis három tólag kacsint. „Ebből vakszál sárgarépát kért, a bolt- bélműtét lesz, azt ugyanvezető közölte vele, csak js már régen nem csinál- akkor ad, ha petrezselyem fam és félek, hogy kijövök gyökeret is visz, ugyanis ő a gyakorlatból.” tegnap reggel csupán tíz ki- , , . ,ló répát kapott és harminc Az agytekervenyeimben kiló gyökér jött hozzá. lumbágót ébresztő gondo-Ez a fajta „árukapcsolás” lattól csak a piacon sikerült szabadulnom. Az idős néni ugyanis, akinél a három szál sárgarépát vettem, annyit mondott: Itt van lelkem, tessék válogatni! Vagyis ki tudja miért, nem szabott feltételeket. Pedig én csak egy egyszerű vásárló voltam és neki volt még ribizlilekvárja is. Legalább öt üveggel...Nógrádi

szél-

Hírek

A Ságvári Endre
Művelődési Ház
júniusi programjából

17- én 12.00 órakor: Neckarhau- 
seni Városi Zenei Egyesület 
Fúvószenekarának (NSZK) fo
gadósa a Ságvári Endre Műve
lődési Házban.

18- án 8.00 órakor: A vendég
zenekar kirándulása Harkány
ba; 18.00 órakor: a vendégze
nekar hangversenye a harká
nyi szabadtéri színpadon.

19- én 19.00 órakor: A vendég
zenekar és a MÉV koheert- 
fúvószenekarának közös hang
versenye a Ságvári Endre Mű
velődési Házban.
20-án 17.00 órakor: A vendég

zenekar zenés búcsúztatása a 
Ságvári Endre Művelődési Ház
ban.
Ságvári Mozi

10-án: A Tuareg bosszúja.
22- én: Házibuli.
23- án: Csók, Anyu!
29- én: Hátsó ablak.
30- án: Távol Afrikától.
Az előadások 18.00 és 18.00 

órakor kezdődnek. A m-ozielő- 
adások június 15-től szeptem
ber o-ig hétfői és keddi napo
kon lesznek!

Az Apáczai Csere János 
Nevelési Központ 
júniusi programjából

15- én ANK-mozi: A Tuareg 
bosszúja (olasz film).

16- án 15.00, 16.30 és 18.30 óra
kor: Videoprogram az aulában.

18-án 18.00 órakor: Discó.
20- án 9.00—17.00 óráig: „Vaká

ció-akció ’87” — játékos sport
nap a sportkombinátban.

21- én ANK-mozi: A Sárkány 
útja (honkongi film).

22- én ANK-mozi: Csók, Anyu! 
(magyar film).

22— 29-ig: Társadalomismereti 
tábor. Az Apáczai Nevelési 
Központ Művelődési Háza tár
sadalomismereti tábort szervez 
felsőtagozatos tanulók részére 
Klsvaszaron.

23- án 15.00, 16.30 és 18.30 óra
kor: Videoprogram az aulában.

25-én 18.00 órakor: Discó.
27-én 17.00 órakor: Kertvárosi 

Egyedülélők Baráti Körének 
zárófoglalkozása.

29-én ANK-mozi: Sllveradó 
(amerikai film).

29-én ANK-mozi: Távol Af
rikától I.—II. (amerikai film).

29—július 3-ig: Táncszínház 
Találkozó. A többnapos ren
dezvény vendége a Fellbachból 
érkező „Színház a gimnázium
ban” elnevezésű társulat.

A mozielőadások kezdete: va
sárnap 15.00, 17.00 és 19.00 óra, 
hétfőn 16.00, 18.00 és 20.00 óra.

A IV. sz. bányaüzem III. 
körletének és a gépészet KISZ- 
alapszervezete, a Szakszervezeti 
Ifjúsági Tagozat egységszintű 
vezetésével közösen a KISZ-bi- 
zottság és a szakszervezeti bi
zottság támogatásával az elmúlt 
hónapban majálist szervezett az 
üzem dolgozói részére. Az ér
deklődőket két busz folyama
tosan szállította a felvonulás
ról a helyszínre, a Malom
völgybe.

A programban szerepelt 
gyermekek részére pecajáté 
tapadókorongos pisztolylöví 
dobozdobálás, rakétadobálí 
lepényevés, pénzkereső (lis; 
fújó) verseny (vigyázva az < 
választásra), kakasütés, kai 
kadobálás stb.

A felnőtteknek labdarúgó v 
lámtorna — győztes a Dinan 
Gömböc —, illetve gránát c< 
badobás — győztese Feke 
Miklós. A gyerekek köz 
mindenki nyert.

Ezen kívül a nap legfont 
sabb versenye a pörköltfőz 
verseny volt. A szakácsok j 
talma az volt, hogy főztjük 
utolsó falatig elfogyott.

W.
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Az újítások jelentős gazdasági eredményt hoznak (II.)
— Az Ércdúsító üzem 

egyik újítását a MINNOVA 
átvette. Mi ez az újítás és 
mi a lényege? Van-e még 
az üzem tarsolyában olyan 
újítás, amelyet más válla
latnál értékesíteni lehet?— Ez á javaslat — válaszolta Hornyák Lőrinc, az ÉDÜ főmérnöke — kisebb mennyiségű poros anyagnak (nagyobb hőmérsékletű is) mechanikus úton ferdepályás zártcsőben történő szállítására alkalmas. Üzemünkben ezt a megoldást a végtermék szállítására

dolgozták ki az újítók, amit korábban híg légárammal végeztünk. Hasonló feladat merült fel a MINNOVA-nál is, ahol szintén poros és forró anyagot kell szállítani. Az pedig, hogy egy javaslat más vállalatnál értékesíthető-e, előre ritkán tudható. Az ilyen átvételek gondolata általában a szakemberek találkozásakor, beszélgetésekkor születik.
— Hogyan látja: a beve

zetett újításokkal jól sáfár
kodunk? Beszélhetünk-e

arról, hogy az elfogadott 
újításokat mi hasznosítjuk, 
ugyanakkor lehet, hogy má
sok pontosan ennek megol
dásán töprengenek? Rövi
den, az újítások értékesíté
se mennyiben üzlet?— Az újítások adás-vétele vállalati jogkör. Ebből az üzemnek közvetlen eredménye nem származik. Esetleg közvetett előnye lehet az üzemnek, egy eladott újítás esetén akkor ha az alkalmazás gyártáshoz kötődik és azt nálunk meg

rendelik, Az újítónak természetesen az iparjogvédelmi szabályzatnak megfelelően előnyös az eladott újítás. A kérdés másik oldalára úgy hiszem jó példa volt a MINNOVA gondjának megoldása üzemünkben hasznosított javaslattal.
— Mit tart jónak, illetve 

rossznak, fejleszthetőnek, 
kijavítandónak az üzem 
újító mozgalmában? Gon
dolok itt például arra, hogy 
az Ércdúsító üzemben volt 
a legalacsonyabb az utólag 
kiszámított díjkulcs.

— Üzemünk újító mozgalmában jónak tartom, hogy aktív újítógárdánk van, akik gondolkodnak és gondolatukat le is írják. Az ügyintézés gyorsítójaként kedvező a ,.sürgősségi” díjazás, amit szakvéleményezőinknek adunk a határidőre adott és jó szakvéleményezésért. Jónak tartom az újítási díj gyorsabb kifizetésében bevezetett vállalati gyakorlatot.— Örökzöld feladatként látom a mozgalom javítá

sára a javaslatok gyorsabb ügyintézését, bevezetését, kifizetését. Indokoltnak tartom, a korábbinál általánosabban alkalmazni — főleg az 5000 forint feletti díjaknál —, hogy a javaslattevővel meg kell beszélni újításának előzetes értékelését, hogy az esetleges túlzott elvárásokat, vitákat megelőzzük. Ami a díjkulcsokat illeti az ÉDÜ-ben: igen jelentős számban újítanak műszaki dolgozóink is, akiknél a munkaköri elvárás is szerepet kap a díjkulcs megállapításánál és az átlagot csökkenti — mondotta végezetül a főmérnök.
Veress Tamás

Egy újító vallomása A műszaki fejlesztés nem csak a műszakiak ügye

Szilágyi Géza az örökös 
újító.

Egyed Imre felvételeA Szolgáltató üzem újítási versenyét 1986 II. félévében a villamos üzemegység nyerte. Szilágyi Gé
za elektronikai műszerészt — megrögzött újítót — arról kérdeztük, hogyan szü

A májusi szakadó esőben az UC-s Trabant, korát meghazudtoló fürgeséggel falta a kilométereket. Az esőverte országúton a kanyarokban meg-megcsúszott ugyan a szerkezet, de vagy a pilóta ügyességének, vagy a szerencsének köszönhetően mindig sikerült az egyenesbe visszavergődnie.Vergődés ez a javából — gondolta a kocsit vezető férfi — hiszen csoda, hogy a tükörfényesre kopott gumik egyáltalán forogni képesek. Azután arra gondolt, hogy a következő fizetéskor már nem odázza tovább a négy köpeny vásárlását, ráadásul a műszaki vizsga is vészesen közeledik.Igaz, erre gondolva kiverte a veríték, mert addigra a fékeket is meg kellene csináltatni. Aztán azon vigyorgott magában egy jóízűt, hogy most ebben a nagy esőben még jó is a hatástalan fékrendszer, hiszen egy hirtelen blokkolás számára az elhantolást je-
VÁLLALATI ÉS ÜZEMI TERVMUTATOK 

(KIEMELT) TELJESÍTÉSE 
az év elejétől (1987. I—V. hónap)

VÁLLALAT:
fémtermelés kg 
vágathajtás fm 
létszám fő
geológiai mélyfúrás fa

ERCDOSITO ÜZEM:
vegyi feldolgozás t

BANYAÜZEMEK:
oyersérctermelés fkg 
vágathajtás fm

letnek csoportjuknál az új ötletek, mennyire kollektív munka egy-egy újítás kidolgozása és mit céloznak meg ezekkel?— Csoportunk munkája sokrétű és sajátságos. A vállalat valamennyi területén megtalálhatók vagyunk, elektronikus gépek, berendezések karbantartásával, javításával, illetve fejlesztésével foglalkozunk. Ez olyan szerteágazó munka, ahol bőven van lehetőség a célszerűsítésre, korszerűsítésre, egyszerűsítésre vagy „csupán” saját munkánk könnyítésére. Az utóbbinál maradva — több éves berendezésekben erőteljesebb az elhasználódás. Gyakran kell javítanunk, ami üzemelés közben lehetetlen. Ezért olyan célszerszámokat ötöltünk ki, melyek segítségével üzemszünet nélkül tudjuk végezni munkánkat. A hangjelző felsővezeték hiányára, a jelzőáramkör sínszakasz foglaltságára, a rugóscsap aknajelző papírhengerhez és még sorolhatnám azokat az újításokat, melyeknek leginkább saját magunk vesszük hasznát a mindennapos munka során.
Blokkolólentené. Arra nem akart gondolni, amit felesége újabban egyre sűrűbben mondogatott. Azt, hogy ebbe a szekérbe már az udvarban állva is istenkísértés beülni. így ő és a gyerekek, nagy ívben el is kerülték az autót.ök tudják — morfondírozott a férfi —, ha jobb nekik a busz, a vonat, utazzanak csak azzal. Most is a nagyszülőkhöz mennek, ő itt a Trabanttal, ők pedig kényelmesen vonattal.Mert, hogy neki az út kényelmetlen, azt be kellett látnia. A kocsiba több helyütt most is becsordogál az eső. Zakója bal oldala már csurom víz, ráadásul a hideg kocsiban egyre jobban gémberedtek el a csontjai.Hohó, öreg harcos — gondolta magában a férfi — megint kifelé sodródsz. Ezzel egy kis gázt adott, de az alákormányzás gyorsra
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101,9%
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■zázalékban
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98,1 101,1 102
121,4 115,1 120,7

Egy apró javítás is órákat vesz igénybe, ha azt a bányában kell végeznünk. A nagy távolságok hátráltatják munkánkat.— Újításaink közt vannak gazdasági hasznot hozók is. Egy új gép megtervezésekor, illetve kivitelezésekor kooperálunk gépészeti és villamos szakemberekkel. Jó példa erre a drótszövetfonó automata születése. A berendezés lelkét, az automatikát mi hoztuk létre. A lehetséges gép- és forgóalkatrészeket félvezetőkkel, logikai, illetve programszerkezetekkel helyettesítettük.— Jelenleg egy számítógépes fejlesztőrendszeren dolgozunk, perifériákat készítünk és telepítünk.— A kutatólabornak beillő műhelyben szinte valamennyien hajlamosak vagyunk az újításra. Vannak egyéni munkák, de általában közösen gondolkodunk és alkotunk. Mondhatni inspiráljuk egymást, hogy a fizikai erőkifejtés mellett kutassuk a jobbat, keressük a korszerűbbet.
Helstáb Judith

sikerült. A jobb oldali ajtó nagy durranással csapódott ki, súrolva a kanyar ívébe épített acélkorlátot. A vezető abban a pillanatba a padlóba nyomta a fékpedált. Aztán feleszmélt. Minek? A kocsi szerencsésen gurult tovább a baloldali sávban. Senki sem jött, ott a Trabant ment csupán.Semmiképpen nem akart az anyósékhoz később érkezni, mint a vonattal utazó család tagjai. Egy falun átérve tövig nyomta a gázpedált. Az úttesten hömpölygő vizet két oldalt hatalmas lepelként terítették a kocsiszekrény köré a pályagumikká előlépett kerekek.A vesztét is ezek okozták. A kanyar közeledtét még észlelte. Azt is érezte, hogy a kocsi jobbra csúszik, levágja a kanyart. Azt azonban nem tudta, most fordul vele szemben szabályosan egy monstrum, ugyancsak a kanyarba. A kanyar közepére oldalazva érkezett a Trabant, védekezőn maga előtt tolva a felvert víziepeit. Ekkor bő- dült be ugyancsak az ívbe a kamion, a szivárvány minden színében. Olyan parányi volt a találkozás szöge, hogy egyik pilóta sem érezte, valamelyiküknek ez a nap jelenti a véget. A Trabantos csupán annyit észlelt, hogy elsötétült a feje fölött az égbolt kékje. A kamionos azt, valami ir- tóztatón recseg-ropog a kocsi alatt.
V. T.

(Folytatás az 1. oldalról)— Megemlíthető a gépészetben a gumiipari tevékenységünk is, melynek egyes termékei vállalatunkon kívül is keresettek.
— Az üzem része a vál

lalati egésznek, amiből az 
következik, ha másutt, min
denütt fejlesztenek, itt is 
kell. Ez természetesen for
dítva is igaz. Napjainkban 
a műszaki fejlesztésnek mi 
a fő irányvonala az ílrcdú- 
sító üzemben?— Üzemünkben most a gazdaságosságot növelő technológiai korszerűsítéseket kell fő feladatnak tekinteni. Ezzel összefüggésben törekednünk kell a gépészetben, energiagazdálkodásban és folyamatirányításban eredményt hozó, új megoldásokra. Mindezeket a rekonstrukció keretében kell realizálnunk, ezért ide kell koncentrálnunk erőinket a kutatókkal együtt. A VII. ötéves tervre kidolgoztuk a rekonstrukciós feladatokat, melyek megvalósítását megkezdtük. A terv főbb célkitűzései — a bányák mélyebb szintjeiről származó ércek tulajdonságaihoz jobban alkalmazkodó technológia kialakítása — a fentiekkel egyidőben korszerűbb, gazdaságosabb berendezések beépítése — a folyamatirányítás magasabb szintre emelése — a mun

A vállalat vezetősége az új 
technikában, a videózásban rej
lő üzemi demokrácia erősítésé
nek és szélesítésének a lehető
ségét felismervén, tanfolyamot 
szervezett az üzemek által be
iskolázott 23 főnek, május 18 
-23. között.

A tanfolyam házigazdája, a 
Kertvárosi Kábeltelevízió mun
katársai és Papp Gábor mű
szaki vezető volt.

Két és fél napig elméleti ok
tatásban részesültek a hetero
gén összetételű hallgatók a 
Ságvári Endre Művelődési Ház 
politikai kabinetjében, akik kö
zül sokan most láttak először 
videoberendezést.

Így az elméleti oktatást az 
alapoktól kellett kezdeni, a te
levíziós képpel (a katód sugár
cső működésével és felépítésé
vel), mig eljutottak a video- 
magnetofon működéséhez. Et
től kezdve lett érdekes a té
ma a résztvevők számára. A

Videotanfolyam a Ságváriban. Csöndör László felvétele

ka- és egészségvédelem, valamint a környezetvédelem fokozása.— A kitűzött feladatok gyors és eredményes megvalósításához — hasonlóan, mint az üzem indulásakor — nem elegendő csak a fegyelmezett végrehajtás, hanem minden szinten öntevékeny, kezdeményező és felelős magatartás szükséges.
— A műszaki fejlesztés 

odaadó szakemberek hiá
nyában nem sokat ér. 
Vgyanakkor a. műszakiak, a 
kutatók, ha nem érzik az 
ügy fontosságát, valószínű
leg nem tesznek meg min
den tőlük telhetőt azért, 
hogy továbbmozdítsák a 
szekeret, ön is így látja 
ezt?— Úgy gondolom, hogy mindezek mellett az eddiginél jobban kell ösztönöznünk műszaki dolgozóinkat, hogy a mindennapi termelési feladatok mellett — melyek önmagukban sem kicsik — és szabad idejükben szellemi kapacitásukból többet fordítsanak a műszaki fejlesztésre. Biztosítani kell, hogy a műszaki fejlesztés eredményéből az alkotók arányosan, jobban részesüljenek. Üzemünk technológiája sajátos, azt legjobban a benne dolgozók ismerik, ezért arra kell ösztönözni őket, hogy a speciális fejlesztésekre, ter
Videotanfolyam
videofelvételek készítéséről és 
ezen belül a kamera kezelésé
vel hang. és világítástechniká
ról, operatőri munkáról szerez
hettek mélyebb ismereteket a 
jelenlevők.

Szerda déltől három és fél 
napig a Nevelési Központ tv- 
stúdiójában folytatódott a tan
folyam. Ez egy óriási élmény 
volt mindenki számára. Itt meg
ismerkedhettek a hallgatók az 
ottani stúdió berendezéseivel, 
az ottani munkálatokkal, vá
gással, inzertálással, képkivá
gással, kameramozgásokkal és 
utóhangosítással. Ezután a i— 
5 fős csoportok egy-egy ope
ratőri segédlettel az általuk ki
jelölt témákban elkezdték a 
forgatást különböző helyszíne

vezésekre szabadidejükben vállalkozzanak.— Úgy látjuk, hogy segíthetjük műszaki fejlesztő tevékenységünket irányító szervezetünk korszerűsítésével, karbantartásunk magasabb szintű szakosításával is. Szükséges a szakfordító hálózat szélesítése, de feltétlen kívánatos a műszakiak nyelvismeretének bővítése is, melyet vállalati és üzemi szinten is ösztönzünk.— Feltétlenül keresnünk kell a szocialista országok uránüzemeivel való elmélyültebb és eredményesebb együttműködés módjait is.— Végül egy-két mondatban célszerű beszélni a mindezekből következő politikai feladatokról is. Mindenek előtt egyértelművé kell tenni, hogy a műszaki fejlesztés nem csak a műszakiak kizárólagos ügye. hanem az egész üzem jövőjét érintő, alapvető fontosságú ügy. Nagyon lényeges a felelősségvállalás tisztességének visszaállítása. Sokat kell tenni azért, hogy mindenki először saját feladatát végezze el, tegyen meg mindent a tartalékok feltárására. Ügy látjuk, hogy a fentiek figyelembevételével feladatainkat eredményesen meg fogjuk tudni oldani — mondotta végezetül Róka Péter üzemigazgató.
V. T.

ken. Szombaton délelőtt mind 
az öt csoport elkészült a mon- 
tírozással, s elkészültek a 3— 
5 perces filmek, melyeknek a 
témái a következők voltak: 
Bányászati Múzeum, magyar- 
bertelendi üdülő, orfüi vízite
lep, városi környezetvédelmi 
séta, GEG (két humoros jele
net). Mind az öt elkészült film 
sikeres volt, célját elérte, kü
lön rangsort nem kívánt állí
tani a tanfolyam vezetője. Majd 
elbúcsúzva, a tanultak haszno
sítását kívánta a hallgatóknak, 
akiknek további szakmai ta
nácsadással szolgálnak a stú
dió munkatársai, ha felkeresik 
őket,

Franyó József
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Baráti sporttalálkozó Fiatalok helytállása

Újabb aranyérem Verőcemaroson

Elinélyülten a sakktábla felett.Május 16-án hagyomány- őrző sporttalálkozóra került sor a MÉV—Szovjet nagy- követség dolgozói között. A több mint tízéves múltra visszatekintő sportkapcsolat ezúttal is jól szolgálta e két nép barátságának elmélyítését.A szombati versenynapon először a sakkozók és az asztaliteniszezők mérték össze tudásukat. A szellemi játékban a vendéglátó együttese bizonyult jobbnak, . amely Sámuelek számára I biztos győzelmet jelentett.A férfi, női asztalitenisz j csapatversenyben egyaránt hazai győzelem született. A férfiak, Ragoncsa vezényletével könnyed, tetszetős játékkal szerezték meg a győzelmet. A női találkozón Tukoróné irányításával szintén nagyarányú győzelem született (8:1). A mérkőzések befejezése utón a kertvárosi ipari tanintézet tornatermében rendezték meg a férfi, női röplabda mérkőzéseket. Elsőnek a női csapatok léptek pólyára. A játék első részében úgy tűnt, hogy a szovjet lányok győzelméhez nem férhet kétség, de fordulás után a hazaiak is alaposan rákapcsoltak, egyenlítés után következett a döntő játszma és végeredményben 2:1 arányban hazai siker született. A férfiak összecsapása már nem volt olyan szoros, mint az előző találkozó, de ennek ellenére igen élvezetes, jó színvonalú mérkőzést játszottak. Végül is a Steinmetz játéko
Vállalati tűzoltóversenyA vállalati tűzoltó parancsnokság május 16-án meghívásos versenyt rendezett az üzemek tűzoltó csapatai részére az Anyag- és áruforgalmi főosztály területén. A kétévenként ismétlődő verseny célja, hogy a tűzvédelemből tanultakat, hogy tudják a csapatok gyakorlatban alkalmazni és egyben lehetőséget ad a nagyobb fokozatú tűzoltóversenyekre.A verseny két részből állt. az első ügyességi szám a kismotorfecskendő gyorsasági összeszerelése, a második feladat a 200 méteres tűzoltó akadálypálya leküzdése volt. Különösen az utóbbi adott igazi megmérettetést a négyfős csapatoknak. Először is egy 8 méter hosszú, 80 centiméter

saikkal megerősített hazai gárda szerezte meg a győzelmet (2:0).A nagy érdeklődéssel várt labdarúgó-mérkőzést délután rendezték a pMSC új- mecsekaljai sporttelepén. A szép számú nézőközönség előtt a vendégek kezdtek jobban. Formás támadásokat vezettek a hazaiak kapuja ellen, amely a tizedik percben góllal végződött. A
Halasztják az országos döntőt ? Három évtized tükrében 
Ez történt SzegedenElőzőleg rövid hírben közöltük, hogy a MÉV női csapat a Szegeden rendezett „Mozdulj”, a szocialista brigádmozgalomban részvevők, s ügyességi versenyének területi döntőjén első helyet szerzett és egyben jogot az országos döntőn való részvételre. A 15 fős sportbrigád a kétnapos versenyen ügyességi, vízijátékokban mérte össze tudását a hazaiakkal. Ez meglepő, mert az előzetes kiírásban öt megye legjohb csapatai kaptak meghívást.A verseny folyamán hamar eldőlt, hogy a szegedi csapat legyőzése nem jelent különösebb nehézséget lányaink számára. Az első napon rendezett ügyességi versenyszámok befejezése után már egyértelmű volt a vendégek győzelme. A

átmérőjű csövön kúsztak át, majd kiérve egy 175 centiméter magas akadálypalánkon kellett átmászniuk. Ezután egy 6 méter hosszú, gerendán egyensúlyozva végigfutottak és végül a 2 darab „C” tömlő összeszerelésével kellett átjutni a célvonalon.Az eredmények azt igazolják, hogy a résztvevő csapatok az elméleti ismeretek mellett a gyakorlati feladatokat is magas szinten sajátították el. Az V. sz. bányaüzem, a Kutatómélyfúró üzem és a Kutató-fejlesztő üzem csapatai — mivel nem rendelkeznek kismotorfecskendővel — tűzcsapok összeszerelésében versenyeztek.A versenyen az első ka-

Csöndör László felvételefélidő további részében is a szovjetek támadtak többet. Tíz perccel a mérkőzés befejezése előtt egy formás támadás után sikerült az egyenlítés, amely egyben a végeredményt is jelentette (1:1). Másnap a szovjet vendégek Siklós és Harkány nevezetességeivel ismerkedtek, majd a kora délutáni órákban visszautaztak Budapestre.
Kovács Miklós

másnapi vízi ügyességi játékokra a szegedi uszodában került sor, amely formális volt csapatunk számára.A mieink közül elsősorban Mátrai Csilla az ügyességi, Mátrai Tünde a vízijátékok versenyein jeleskedett, de hasonló elismerés illeti a többieket is, mert összességében a csapatmunkában volt a teljes siker értéke. Azt is megtudtuk, hogy sportküldöttségünk a női kézilabdázóinkra épült és, ha így nézzük, akkor érthető e fölényes győzelem.Az öröm mellett üröm is adódik, mivel az illetékes szervezők maguk sem tudják az országos döntő időpontját. Lehet, hogy jövő évben rendezik meg?
K. M.

Vállalati
végzik.

tűzoltóversenyen Csöndör
L’1UKV5£U1CIC11

László felvételetegóriában (kismotorfecs- üzem és a Szolgáltató üzem döntőjét az V. sz bányakendő) az összetett versenyt előtt, további sorrend: üzem nyerte a Kutató-mély.a III. sz. bányaüzemiek Anyagosztaly, EDU. A tűz- fuionyerték a IV. sz. bánya- csapok összeszerelésének előtt.

Ha aranyéremhullás, akkor Verőcemaros. Legalábbis a mévesek számára, akik több éven ót sikeresen szerepeltek a KISZ Baranya Megyei Bizottsága, és az Expressz Utazási Iroda rendezésében megtartott tömegsportversenyen. A 100 fős sportküldöttségünk május 22—24 között négy versenyszámban vette fel a küzdelmet az odasereglett fiatalokkal. Elsőként a férfi, női labdarúgók léptek pályára. A férfiak mezőnyében 32 csapat küzdött az aranyéremért, köztük a II. üzem, a III. üzem és az Anyagosztály. Legeredményesebben a II. üzemiek szerepeltek, a negyedik helyen végeztek. Ötödik lett a III. üzem és hatodik az Apyagosztály együttese. A női labdarúgók mezőnyében nyolc csapat nevezett, körmérkőzést játszottak a lányok. Lányaink a negyedik helyen végeztek. A begyűjtött értékes helyezések után pályára léptek a férfi és női kézilabdázóink. Férfi ' csapatunk újabb aranyéremmel örvendeztetett meg bennünket (Horváth Csaba, Lakatos Zoltán II. üzem, Gera József III, üzem, Ugi József Szolgál- •
1957 első felében egy kislét- 

számú, de lelkes szakkör 
kezdte meg működését, a ma 
harmincéves Ércbányász Mo
dellező Klub. Az eltelt évtize
deket a visszaemlékezés tükré
ben Mohai István klubtitkár a 
következőképpen meséli el:

— Nehéz dolog ez. Harminc 
éven keresztül mindig az él
vonalban lenni, minden szezon
ra valami újat hozni, kegyetle
nül nehéz feladat. Annak el
lenére, hogy nagyon sok szép 
emlék van az ember szivében. 
Az ünnep alkalmából felvető
dik, hogy megérte-e? Óhatat
lanul mérlegre kerül az elmúlt 
időszak, a maga eseményeivel, 
történéseivel.

— Ha a tavalyi világbajnok
ságra gondolok, akkor megér
te. Ezzel a rendezvénnyel tet
tük fel munkánkra a koronát, 
itt mutatkozott meg —. még 
eredményességünk hiányában 
is —, 1‘ogy érdemes volt har
minc éven át dolgozni, gürcöl
ni, s ha kellett, hadakozni.

— Ez a modellező klub az 
elmúlt öt évben teljesen át
szerveződött. TJgy érzem, most 
ott tartunk, hogy önállóbban 
tudunk gondolkozni. Vállala
tunk az anyagi áldozatvállalást 
nem tudja növelni, így a fej
lesztést csak úgy tudjuk tel
jesíteni, hogy önerőből igyek
szünk talpon maradni.

tató üzem, Csikós László Kutató-fejlesztő üzem, Szőke Barnabás Anyagosztály és Fehér Árpád), női csapatunk pedig bronzérmet nyert (Szabó Judit, Bitté Judit Anyagosztály, Mátrai Csilla, Mátrai Tünde Ércdúsító üzem, Juhász Andrea Szolgáltató üzem, Ja- kabos Istvánná Egészség- ügyi szolgálat, Vejmelek Szilvia Központ és Vida Erika).Asztaliteniszezőinknek ezúttal két negyedik helyet sikerült a férfi és női számban megnyerni. A há romnapos verseny befejező ■számaként következett a jubileumi váltófutás. Nos, ebben férfi csapatunk első lett (Tauber Tamás Szolgáltató üzem, Erdősi Zoltán Kutató-fejlesztő üzem, Hámos Gábor Kutató-mélyfúró üzem), míg a .másik együttesünk az értékes negyedik helyen végzett.Verőcemaros nemcsak kirándulásul szolgált, hanem újabb elismerést váltott ki a mévesek számára a megszerzett sikerekkel. Ezzel is bizonyítva, hogy fiataljaink a rangosabb versenyeken is példásan helytállnak.
Kovács Miklós

— A szakkörből klub lett, a 
klubból pedig egy kis üzem. A 
munkaidőn túl, itt tevékenyke
dő versenyzők mellett ma mar 
természetes látvány, a klub te
rületén az esztergagépek mel
lett is dolgozó rehabilitált. bá
nyász. Jelenleg költségvetésünk 
80 százalékát saját bevétele
inkből biztosítjuk.

— A Magyar Honvédelmi. 
Szövetség felügyelete alá tar
tozó modellező szakág szoros 
része a magyar sportmozga
lomnak. Eredményeivel, világ- 
és Európa-bajnoksúgokon elért 
helyezéseivel a ranglistán igen 
előkelő helyet foglal . él. f 

, - . i.
— A számszerű mórlfeg a har

minc év tükrében? Több mint 
kétezer versenyen vettünk 
részt, több mint tízezer azok
nak a fiataloknak a száma, 
akik az elmúlt évek során ál
talunk kerültek kapcsolatba a 
modellezéssel. Versenyzőink 
több mint hétszáz alkalommal 
voltak tagjai a magyar válo
gatottnak, míg bemutatóinkat 
több millióan látták. Hiszem, 
hogy e számok is engem iga
zolnak, bizonyítva a bevezető
ben mondottakat, azt, hogy 
érdemes volt a harminc évet 
sokszor küszködve is a mo- 
delezés ügyéért végigcsinálni.

Veress Tamás

es a Kutató-fejlesztő 
Kovács Miklós

Személyi hírek
Nyugállományba került: Csil

lag Béla föld alatti csatlós. Sí
pos Lajos operátor, Dobrosi 
József vájár, Méhész István 
Vájár, Papp Jánosné anyagki
adó (II. sz. bányaüzem);. ese
te Zoltánná takarítónő, Petró 
György segédvájár, Tóth Jó
zsef fenntartó csillés, Karancsi 
László vájár, Vitéz László vá- , 
jár (III. sz. bányaüzem)Czup- 
rák György vájár, Sebők And
rás aknász, Végh József vájár 
(IV. sz. bányaüzem), Vörös 
Sándorné betanított munkás, 
Kutjanidisz Mihail lakatos (Érc
dúsító üzem); Schmidt Antal 
erőgépkezelő, Marosi Mátyás 
elektrikus, László János beta
nított munkás (Szolgáltató 
üzem).

Nyugállományba került dol
gozóinknak ezúton is megkö
szönjük a vállalatunknál vég
zett eredményes munkájukat, 
s nyugdíjas éveikhez, kellemes 
pihenést és jó egészséget kí
vánunk.

Meghalt: Bogdán Jenöné mű-', 
szakjegyző (in. sz. bánya
üzem), Keresztúri Tibor föld 
alatti operátor (IV. sz. bánya
üzem). Morell József portás 
(Ércdúsító üzem), Horváth Jó
zsef diszpécser (Szolgáltató
üzem).

Düdögő
— Hé, főnök! — üvöltött na

gyot Akna Zsomp, a robban
táshoz készülődés közben.

— Mi a háj, Pupák? — ér
deklődött Csorga Lőrinc.

— Ki a fene rakta ezeket a 
cédulákat a paxitokra? — kér
dezett vissza a vájár.

— Cédulákat? Mi van rájuk 
írva?

— Az, hogy „Figyelem! A 
paxit megszűnt, a gelamonnak 
elsőbbsége van!” Valaki Szóra
kozik velünk.

— Miért tenné? Biztosan így 
tájékoztatnak minket, hogy a 
paxittal valami baj van, ne • 
használjuk, csak a. gelamont 
vélekedett a csap. vez.

— Ez hülyeség, hiszen akkor 
egyszerűbb lett volna csupán a 
gelamont a ládába tenni. Sőt, 
akkor cédulákat sem kellett 
volna írni. De hogy kinek a 
műve ez?

— Az enyém — harsogott 
közbe az eddig csendes Fészke 
Feri csillés.

— Te írtad? — csodálkozott 
Akna Zsomp. — Nincsen más, 
akivel szórakozzál?

— Éppenséggel lenne, egy 
népművelőnek kikiáltott akár
ki, de mivel szerinte én sem
mihez sem értek, gondoltam 
ti, okos vájárok elmagyaráz
zátok legújabb megpróbáltatá
som történetét — mondta két
ségbeesve és egy szuszra a 
csillés.

— Meséljed — mondta apás- 
kodva a csap. vez.

— A minap, a 39-es dandár 
úti iskola előtt észrevettem, 
hogy a gyalogátkelőhelynél egy 
huncut tábla van. Amikor el
olvastam, nagy turpissággal 
lettem gazdagabb. Mert ami 
arra írva van, az az. Az áll 
rajta: „Figyelem! a gyalogát
kelőhely megszűnt, a jármű
veknek elsőbbsége van”.

— Tiszta beszéd, mi ezzel a 
bajod? — jelentette ki Akna 
Zsomp. — Végre, hogy idáig 
eljutottunk, ami változik azt 
jelezzük is.

— Persze. Először az én szi
vemet is a melegség öntötte 
el. Csakhogy, ha a felfestett 
„zebrát” eltüntetik, nincs szük
ség a táblákra. Továbbá miért 
az iskola előtti szűnt meg, s 
nem az öt méterrel feljebb lé
vő? Miből gondolja az illeté
kes, hogy a gyerekek, a roha
nó felnőttek, el is olvassák azt 
a táblát? Azt a táblát — pon
tosabban táblákat, mert a má
sik oldalon is van —, amelyik 
nem is a járda felé, hanem az 
Utcára merőlegesen, nyugatnak 
néz. Arról nem is beszélve, 
hogy az autós honnan tudná, 
hogy elsőbbsége van?

— Ugyanis- ö látja a „zeb
rát”, lassít, s ha keli meg is 
áll. Azt, .biztosan nem fogja fi
gyelni, hogy a gyalogátkelő- 
helynél, a járdán már nincsen 
ott az erre figyelmeztető tábla. 
Mint ahogyan azt sem fogja 
mérlegelni, ez a „zebra” ugyan 
mar megkopott, míg a másik 
frissen festett, miért? ö csak 
azt tudja, a .gyalogátkelőhelyen 
elütni valakit, az egyik legsúlyosabb yétség, , 51

Van ebben igazság — 
mondta a csap. vez. Akna 
Zsomp felé fordulva —, hiszén te sem értetted a kezedben ott 
a paxit, s akkor miért írják 
rá, nincsen paxit.

••Veress Tamás


